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Bányásznap 1969 Köszöntjük
kiváló
dolgozóinkat

Értékeltük a verseny időarányos szakaszát

A jubileumi évfordulók jegyében
fokozzuk a munkaverseny lendületét

Fordítsunk nagyobb gondot a vállalások teljesítése feltételeinek megte
remtésére. — Célkitűzések a mindennapi feladatok eredményesebb megol

dására irányuljanak.

Szeretettel köszöntőm vállalatunk minden dolgo
zóját a bányásznap alkalmával. Ez évben 
19-ik alkalommal jönnek össze az érc- és 
szénbányák, az olajmezők, a bányagépgyárak,

a mélyfúrók és bányászati intézmények dolgozói, hogy 
megünnepeljék a bányásznapot. Az idei bányásznap 
jelentőségét növeli az a körülmény, hogy egybeesik 
azzal az időszakkal, amikor hazánk felszabadulása 
25. és Lenin születése 100. évfordulójának ünneplésé
re készülünk.

1950-ben született az a határozat, mely elrendelte 
a bányásznap megünneplését és a hűségjutalom, mun
karuha, kitüntetési rendszer stb. kedvezmények beve
zetését. Ez a határozat azért született, hogy egyrészt 
az iparosodás alapja, az energiatermeléshez szükséges 
nyersanyag (szén, olaj, gáz stb.) biztosítva legyen, 
másrészt pedig azért, hogy a bányászati termelésben 
résztvevő dolgozók erőkifejtése, veszélyes, nehéz, fá
radságos munkája külön megbecsülést kapjon.

Ez a megbecsülés kifejezésre jut a napokban kifi
zetésre kerülő hűségjutalmon kívül a jobb munkakö
rülmények kialakítására, a szociális és kulturális el
látás megjavítására fordított összeg nagyságában is. 
A munkakörülmények megjavítása érdekében ez év
ben biztosítani kellett a lehetőségét annak, hogy a 
szabadszombatos munkarend vállalatunknál is alkal
mazható legyen. Az új munkarendben dolgozóink ak
tív, megértő közreműködésével az első féléves ered
ményünk a célkitűzéseinknek megfelelően alakult és 
a második félévre a kollektív szerződésben vállalt 
1,5 százalék helyett 4,5 százalék bérfejlesztést tudtunk 
a munkásállományú dolgozók számára juttatni.

A bányásznapi munkaverseny során augusztus hó
napban elért jó teljesítmények bizonyítják, hogy az 
uránbányászok is jelentős, kiemelkedő ünnepnapnak 
tekintik a bányásznapot. Méltán kerül sor a bányász
napi ünnepségeken 165 kiváló dolgozó jelvény átadá
sára és a hűségjutalmon kívül 550 000 Ft jutalom ki
osztására üzemeinkben.

Az idei bányásznapon, a tatabányai csendőrsortűz 
50. évfordulóján kegyelettel emlékezünk az elesett 
bányászokról, akiknek tiszteletét őrzik az évente meg
szervezett bányásznapi ünnepségek.

Köszönjük vállalatunk minden dolgozójának eddi
gi jó munkáját, jó egészséget kívánunk a következő 
időszakok feladatainak elvégzéséhez, hogy javuló 
munkával kedvezőbb lehetőségeket biztosíthassunk 
magunknak.

Mátrai Árpád
igazgatóhelyettes

A XIX. bányásznap 
alkalmával a nehéz
ipari miniszter elv
társ, a vállalat veze
tősége javaslatára ki
magasló munkájuk, 
eddigi elért eredmé
nyeik elismerésekép
pen „Kiváló bányász” 
kitüntetést adomá
nyozta Földesi József 
(I-es üzem) főbánya- 
inester, Majorosi
László (Il-es üzem) 
csapatvezető vájár, 
Csajági István (Il-es 
üzem) csapatvezető 
vájár, Hentes Vigh 
Gyula (III-as üzem) 
csapatvezető vájár, 
Kővári János (III-as 
üzem) vezető geoló
gus, Virágh József 
(IV-es üzem) csapat- 
vezető vájár, Németh 
Lajos (IV-es üzem) 
csapatvezető vájár, 
Nyers János (Kísérle
ti Kutató Üzem) bá
nyatechnikus elvtár
saknak.

„Bányászat kiváló 
dolgozója” kitüntetést 
kaptak: Dr. Szabó Já
nos (Központ) osz
tályvezető, Szerpi Di- 
mitrea (ÉDÜ) teker
cselő, Böhm Tibor 
(ÉDÜ) vezetőkönyve
lő, Dr. Upor Endre 
(Kísérleti Kutató
Üzem) üzemegység ve
zető, Nagy Ferenc 
(Kutató Mélyfúró
Üzem) fúrómester, K. 
Szabó Ferencné (Szol
gáltató Üzem) hegesz
tő elvtársak.

Képünkön; a népeskocsi meredek emelkedőn viszi a csapatot.

A vállalati szakszerveze
ti bizottság augusztus 8-i 
ülésén megvitatta az 1969. 
évi munkaverseny vállalá
sok időarányos teljesítésé
nek helyzetét és megálla
pította, hogy a vállalati 
munkaverseny mozgalom 
elősegítette a vállalat 
eredményes féléves tevé
kenységét;

Az Élüzem és a Szocia
lista munka üzeme cím 
elnyeréséért tett vállalását 
— a Kísérleti Kutató 
Üzem kivételével — egyik 
üzemünk sem teljesítette.

A 409 szocialista válla
lást tett brigád közül: gaz
dasági vállalását 321 bri
gád, egyéb kollektív válla

Kölcsönös bizalom = termeléskiesés behozása
••
Üzemzavar elhárítása 

a dolgozók becsületes helytállásával
1969. május 8-án 21,10 

órakor előre nem látható 
okok miatt leégett a Szol
gáltató Üzem öntödéjének 
generátora. Az üzemzavar 
elhárítása, újratekercselés, 
szerelés, első becslések 
szerint három hetet jelent. 
Ezzel a kieséssel veszély
be került az öntöde fél
éves tervének teljesítése.

Az öntöde vezetőségé
nek gondot okozott ez idő 
alatti foglalkoztatás. Több 
javaslat vetődött fel a le

Köszönet a gondoskodásért 
Népes közlekedik

a siklóban 
A IV-es Bányaüzem fel

tárási munkálatai közben 
a munka gyorsítása érde
kében egyre több újítás 
lát napvilágot. A KRI- 
VOJ—ROGI tapasztalatok 
alkalmazásával Till József 
üzemvezető elvtárs kezde
ményezésére, a mozgó 
szkréperpados módszerrel 
gyors ütemben megtör
tént a 300 méteres sikló 
kihajtása, de a vágat hosz- 
sza kb. 2 000 méteres lesz.

A IV-es Bányaüzem kii
mája és a sikló hosszúsága 
miatt komoly megterhelő 
fizikai erő kifejtését jelen
tette a csapat tagjainak a

lását 238 brigád, vala
mennyi vállalását 205 bri- 

I gád teljesítette.
A féléves értékelések 

tapasztalatai alapján üze
meink gazdasági és társa
dalmi vezetői az érdekelt 
kollektívákkal közösen in
tézkedéseket tettek az el
maradás felszámolására;
— bányásznapi munkaver- 
seny-szakasz szervezése,
— a második félév felada
tainak meghatározása,
— a teljesítések feltételei
nek megteremtése,
— célkitűzéseknek a leg
fontosabb feladatokra való 
irányítása,
— műszaki, munkaszerve
zési intézkedések,

állás idejére. A dolgozók 
fizetett vagy fizetésnélküli 
szabadságot kaphattak 
volna, más üzemrészbe 
helyezhették volna el őket. 
így azonban az öntöde 
nem tudta .volna tervét 
teljesíteni. A vezetés vé
gül egy újabb javaslattal 
élt a dolgozók felé. A ki
esett műszakokat a dolgo
zók szabadszombatjaikon 
folyamatosan ledolgozzák, 
így mind a két fél jól jár: 
az üzem is, mert teljesíte-

műszak előtti és utáni 
gyaloglás a siklóban. Az 
üzemvezetőség a komoly 
probléma megoldása érde
kében intézkedéseket tett. 
Tárgyalásokat folytattak a 
Közép-Dunántúli Szénbá
nyák balinkai üzemvezető
ségével és létrejött a meg
állapodás. A IV-es Bánya
üzem megvásárolta a sik
lóban közlekedő népes ko
csit. Július 17-ével üzem
be is helyezték és így a 
fárasztó gyaloglástól meg
kímélték az érdekelt dol
gozókat.

Szabó Péter

— anyagi, erkölcsi elisme
rés differenciáltabb alkal
mazása,
— munka és technológiai 
fegyelem megszilárdítása 
stb.

A bányásznapi munka- 
verseny-szakasz eddigi 
eredményei a tett intézke
dések hatékonyságát bizo
nyítják és elősegítik, hogy 
hazánk 25., Lenin születé
sének 100. évfordulója 
tiszteletére fokozzuk a 
munkaverseny lendületét; 
a két kimagasló jubileumi 
ünnepet vállalásaink ma
radéktalan teljesítésével 
méltóképpen ünnepelhes
sük.

Simon Sándor

ni tudja tervét, másrészt 
a dolgozóknak nem kell 
elfecsérelni szabadságukat. 
A javaslattal a dolgozók 
egyetértettek. Ezután az 
öntöde vezetősége min
dent elkövetett annak ér
dekében, hogy az üzemza
vart a legrövidebb időn 
belül elhárítsa és megin
dulhasson a folyamatos 
termelés. Kezdetben ne
hézségek merültek fel az 
anyagbeszerzés területén. 
Az öntöde vezetőjének, 
Árpádi Józsefnek szemé
lyes kapcsolata útján 
azonban a legrövidebb 
időn belül megérkezett a 
kívánt huzal.

Külön elismerés illeti az 
Ércdúsító Üzem villamos 
tekercselő műhelyének 
dolgozóit, akik időt és fá
radságot nem kímélve a 
tervezettnél jóval előbb 
befejezték a generátor 

üzembehelyezését. Külön 
ki kell emelni az alábbi 
dolgozókat, akik példamu
tatóan kivették részüket: 
Kalat István, Kövecses 
László és Zafirisz Vange- 
lisz elvtórsak. Ezen össze
hangolt, jó munka ered
ményének tudható be, 
hogy a tervezettnél öt 
nappal előbb üzembehe
lyezték a generátort és 
megkezdődhetett a harc a 
kiesett termelés behozata
lára, mely kb. 30-35 tonna 
jó öntvényt tett ki. Ebben 
a munkában az öntöde 
valamennyi dolgozója be
csületesen kivette részét. 
A munkában különösen a 
szocialista brigádok tűn
tek ki. Minden brigád jól 
dolgozott, de külön ki kell 
emelni a Zalka Máté, Gá
bor Áron II. öntő-formázó 
valamint Petőfi Sándor 
öntvénytisztító és magké
szítő brigádokat. Dicséret 
illeti az olvasztárokat, 
akik a meghatározott ol
vasztási időt lerövidítve, 
a tervezettnél több adagot 
olvasztottak be. Különö
sen jól dolgoztak Varga 
Ferenc, Katona József és 
Dzodzosz Sztavrosz olvasz
tárok.

Az öntöde vezetősége, 
látva a dolgozók lelkes és 
becsületes munkáját, júli
us hónapban már biztosí
tott egy szabadszombatot 
a dolgozóknak, amelyből 
világosan kitűnik, hogy a 
kölcsönös bizalom meghoz
ta gyümölcsét, jól járt az 
üzem és jól jártak a dol
gozók.

Szuper József
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A szocialista közösségi nevelésről
Idősebb és fiatalabb korú brigádtagok viszonyáról
Gyakran halljuk egyes 

fiataloktól, hogy „amit a 
gyárkapun kívül csinálok, 
ahhoz sem az üzemnek, 
sem a KISZ-nek, sem a 
szocialista brigádnak sem
mi köze.” Hamis felfogás 
ez, hiszen egyetlen ember
nek sem lehet kétféle éle
te. Azok az erkölcsi jel
lemzők, személyes tulaj-

Elsőszámú nevelési eszköz a példamutatás
Nem marad el az ered

mény, ha az idősebb bri
gádtagok olyan közösségi 
és magánéletet élnek, 
amelynek tisztasága és ne
messége a fiatalokban is 
elismerést kelt. Ez min
dennél jobban szolgálja a 
becsületes életre való ne
velést. Ez nem azt jelenti, 
hogy sok kérdésben nincs 
szükség a szóra, a nevelő 
jellegű beszélgetésre, a jó 
példák felmutatására. A 
brigád közösségi életében 
azon kívül, hogy munka- 
módszereiknek, bérezésük
nek, egész emberi maga
tartásuknak becsületesnek 
és igaznak kell lennie, az 
is nevel, ha a fiatalokat 
erre szoktatják, sőt elma-

Segítsük az egyéniség kibontakozását
A brigádon belül is 

hagyni kell mindenkit 
egyénisége szerint élni, és 
eközben a szocialista em
ber irányába formálni 
őket. Nincs szükség arra, 
hogy a brigádok életét, 
gondolkodását, cselekede
teit uniformizáljuk. Ellen
kezőleg, a szocialista bri
gád akkor érhet el jó 
eredményt, ha elősegíti 
tagjai egyéniségének ki
bontakozását. Ez a sokféle 
de célratörekvő emberi 
magatratás határozza meg 
a szocialista közösséget. 
Lehet, hogy valaki nemi 
érzi jól magát a fehér 
asztalnál, mert inkább ko
moly zenét szeret hallgat
ni, más inkább olvas vagy 
sportol. Amilyen hiba len
ne mindenkit a fehér asz

Vállalásaik úgy szüles
senek, hogy saját maguk 
is érezzék, hogy ha telje
síteni akarják, valamivel 
többet és jobbat kell ten
niük, valami olyat, ami
lyenre csak szocialista bri
gád képes. S ha azt jelen
tik, hogy teljesítették vál
lalásaikat, akkor az ne csak 
formális teljesítés legyen, 
ne csak „elszámolható” le
gyen, hanem álljon mögöt
te valóságos munka, tar
talom. A kultúrális és 
egyéb munka tekintetében 
is ugyanez érvényes ál
vállalást vagy kényszerű 
vállalást tenni nincs értel
me. Más politikai és er
kölcsi légkör van egy 
olyan brigádban, amely
nek élete és tagsága már 
szocialista, még akkor is, 
ha esetleg némelykor 
gvengébbek eredményeik, 
mint egy olyan brigádban, 
amely fényes statisztikai 
adatokkal büszkélkedhet, 
de kevés van mögötte.

Az igazi szocialista bri
gád helyesen igazodik el 
az ország belpolitikai kér
déseiben, a nemzetközi 
kommunista mozgalom 
gondjait, problémáit is he
lyesen értékeli, pontosan 
tudja, mit jelent a kapi
talista társadalom, még 
akkor is, ha olyan fiatal, 
aki a szocialista rendszer
ben nevelkedett fel és itt 
is élt. A szocialista brigád

donságok, amelyekkel a 
fiatal rendelkezik, nem le
hetnek mások a gyárka
pun kívül, mint azon be
lül. Ebből kell kiindulni- 
ok a szocialista brigádok
nak, s ezért fontos, hogy 
a gyárkapun belül olyan 
hatást gyakoroljunk a fia
talokra, amely azon kívül 
is érezhető.

gyarázzák, hogy csakis ez 
az egyetlen olyan út, 
amely egy életen át jár
ható. Elmondhatják az 
idősebb brigádtagok, hogy 
saját életük folyamán ho
gyan fizettek rá mindazok, 
akik tisztességtelen úton 
próbálkoztak előbbre jut
ni, s hogy az illetéktelen 
előnyök csak ideig-óráig 
élvezhetők. A szocialista 
módón élés is bizonyos 
mértékben különbözik az 
ifjúsági brigádokban, mint 
az idősebb korúak közt. 
A fehér asztal vonzása, 
az egy pohár sör melletti 
beszlgetés sokkal kevésbé 
kedvelt a fiatalok körében 
mint az idősebbekében.

tal mellé kényszeríteni, 
olyan súlyos hiba lenne 
az is, hogy csak azért 
mert egy brigádba tartoz
nak, mindenkit a pályára 
kényszerítenének futni, 
vagy beültetnék a hang- 
versenyterembe zenét hall
gatni, ahol csak unatkoz
na, bosszankodna, mert 
nem érti, nem élvezi a ze
nét, amelyet hallgattatt- 
nak vele.

Azzal,, hogy mindenki 
egyéniségének kibontako
zását tiszteletben tartjuk, 
még nem mondunk le ar
ról, hogy az egyes brigád
tagok jótulajdonságai has
sanak a többiekre, vala
mint, hogy az egyoldali 
érdeklődést e jó hatások 
révén sokoldalúvá tegyük.

tevékenysége nem öncélú. 
Nem azért vállalnak, tel
jesítenek feladatokat, hogy 
eldőljön, kik a legjobbak, 
kik a másodikok, vagy az 
utolsók. Hanem azért, 
hogy a szocializmus épí
tésében, mind több jól 
képzett, alaposabb általá
nos és szakmai műveltség
gel rendelkező dolgozó áll
jon rendelkezésünkre. A

Július 26-ra Budapest — Vi- 
segrád úticéllal kirándulást 
hirdetett a Kutató Mélyfúró 
Üzem Szakszervezet Bizottsá
ga. Már hetekkel előtte ki
rándulás volt a téma brigá
dunknál. Végül Is brigádgyű
lésen határoztunk: ha lehet, 
mind elmegyünk. Sajnos, vá
gyunk nem egészen teljesült. 
Először csak hármunknak 
sikerült befizetnünk, aztán 
egy kis furfang, még plusz 
kettő, majd még egy csalá
dostól.

Hosszú várakozással teli na
pok után végre eljött a vár- 
va-várt szabad szombat. Is
merkedés, izgalom, várakozás
sal teli percek. Végre meg
érkezett egy imponálóan szép 
farmotoros Ikarus. Indulás. 
Még Pécsről ki sem értünk, 
máris összerázódott a társa
ság (nem a rossz útminőség 
miatt). Ismerős tájak suhan
tak el az ablak előtt. Elmara
dó ipartelepek, hegyek, via
duktok, az oly „drága” gyü
mölcsöt termelő kertkultúrák, 
közben sok tréfa, vicc. Elő
kerültek a sörösüvegek, pár 
falat az útravalóból. Mellet
tünk fiatal pár, nem közvet
len munkatárs, unatkoznak,

szocialista fejlődés velejá
rója, hogy állandóan emel
kedjék a dolgozók általá
nos és technikai kultúrájá
nak színvonafa.

így esik egybe az egesz 
társadalom anyagi, kultú
rális felemelkedésének 
követelménye a szocialista 
brigádok törekvéseivel. S 
így válnak a szocialista 
brigádokba tömörült fia
talok holnapunk szervezői
vé, építőivé.

Szuhanyik Lajos

Egy baleset tanulságai

Drága ár
Módomban állt időben el

olvasni a III. üzemben 
bekövetkezett július 
18-1 halálos kimenetelű 

balesetről szóló hivatalos tá
jékoztatót. Úgy éreztem, nem 
allhatunk meg a szaraz, hiva
talos megállapításoknál, annal 
is inkább, mert Itt is egy em
ber, sokak által szeretett és 
becsült munkatársunk fizetett 
életével a kisebb-nagyobb sza
bálytalanságokért. A baleset 
folyamatáról röviden. Az 5/6 
ereszkében történt.

Ebben az Időben az eresz
ke feladóáUomásán az oda be
osztott Vajdics J. főcsatlós es 
Iszak J. csatlós üres csillék 
leadásához készülődött, ezért 
kinyitották a vágányzáró so
rompót. Nem tudták azonban 
az első csillét felkapcsolni, 
mert a feladó vágányon álló 44 
csille megindult az ereszke 
felé és csak a lábpedálos 
csillefogónál állt meg a sze
relvény, úgy, hogy három 
csille a lejtős szakaszon he
lyezkedett el. Vaj dics főcsat
lós ekkor elment a K-l főszál
lítóvágatra, ahol látta, hogy 
a szerelvény megindulásának 
oka az volt, hogy a tároló vá
gányra újabb 38 csillét toltak be 
és ezek felütközése okozta a 
mozgást. Ekkor megbeszélték 
Ellenberger Imre mozdonyve
zetővel, hogy az előregördült 
csilléket mozdonnyal fogják 
vlsszahuzatnl. A két szerel
vényt összekapcsolták és Így 
82 csillét a mozdony fényjel
zőn adott jelzésre visszahúz
ta, úgy, hogy a szerelvény 
utolsó csilléje az ereszke lej
tős szakaszának kezdetétől 8- 
9 m-re állt meg. Mivel a ki
húzott szerelvény csillekap
csai megfeszültek, Vajdics 
fényjelzővel kérte a szerel
vény vlsszatolatását. Az eresz- 
ke felé eső utolsó csille né
hány métert haladt az eresz
ke felé, amikor Vajdics „állj” 
jelzést adott. Erre a szerel
vényt Ellenberger Imre meg 
Is állította, majd Jelzés nélkül 
újból megkezdte a szerelvény 
tolatását.

Hiába adott a főcsatlós új
ból „állj” jelzést. A második 
tolatás kb. 30 méter hosszú 
úton történt. Ekkor Ellenber
ger észrevette, hogy a szerel
vény gyorsul és befékezte a 
mozdonyt. Az ereszkébe be
tolt csillék vonzóereje azon
ban ekkor már lényegesen 
meghaladta a mozdony féke
ző erejét. A 82 csilléből álló 
szerelvény a befékezett moz
donyt egyre növekvő sebesség-

Kis kirándulás, kis kiruccanás
itt-ott „lila pöttyökkel”

de nem sokáig. Körbe jár az 
üveg. ö is fúrós és fiatal. Aki 
már Járt errefelé, megmutat
ja, magyarázza a tájat. Nagy
szerű kis ország a miénk. 
Amit megcsodáltunk: renge
teg új családi ház, vasmű, 
Dunaújváros, Duna menti Kő
olajipari Művek, villanypász
tor, korszerű öntözéses me
zőgazdaság és egy Wartburg 
személygépkocsi, ami hűsége
sen követett bennünket. A 
mind jobban növekvő forga
lom jelezte: közel a nagyvá
ros, a lenyűgözően szép, cso
dálatos Budapest. Aztán a 
nagyvárosi forgalom, az örök
ké nyüzsgő embertömeg, óri
ási építkezések, kirakatok, 
reklámok Iépten-nyomon, ré
gi és új házak, sziget, hidak, 
Duna, szárnyashajó. Parla
ment. Hova is nézzünk? Hol 
van Pest? Nem látszik a há
zaktól. Aztán felvettük az 
idegenvezetőt. Vár, Halász- 
bástya, Mátyás templom

Az Ércbányász augusztusi 
számában megjelent „Mér
legen a pártoktatás, sikere
sen zártuk az oktatási évet” 
című cikkek beszámoltak az 
elmúlt oktatási év eredmé
nyeiről, hibáiról. Irányt 
szabtak az új oktatási év 
előkészítésére.

Üzemünk pártvégrehajtó 
bizottsága az oktatási bizott
ság bevonásával kezdte meg 
az új oktatási év szervezését 
— előkészítését. Alapszerve
zeteink a már évek óta jól 
bevált elbeszélgető bizottsá
gokat szerveztek, meghall
gatva a párttagság vélemé-

gel magával vonszolta. A moz- 
aonyvezetó üiese föle szerelt 
veootetó a vágatot biztosító 
'i’H gyűrűbe akadt, sajnos, 
ez nem tudta leiekezni a 
mozdonyt, csupán omlást 
okozott es a védőtető defor- 
malodott. A mozdonyt ezu
tán mar akadály nélkül von
szolták a csillék az ereszké
be, ahol időközben lekapcso
lódtak a mozdonyról és az 
kb. a lejtős szakasz 9. méte
rében egyik tengelyében le
esve a vágányzárnál megállt.

Ellenberger elvtárs feltehe
tően a mozdonytetö deformá
ciója során a jobb felkarján 
darabos nyílt törést és ütő
érszakadást, bal alkarján 
nyílt törést szenvedett. A sé
rültet a helyszínen elsősegély
ben részesítették és azonnal 
korházba szállították, itt 
azonban 7 óra 30 perckor sé
rüléseibe belehalt.

A balesetet a Kerületi Bánya
műszaki Felügyelőség vizsgála
ta alapján az elhunyt Ellenber
ger Imre mozdonyvezető mu
lasztása okozta. Kettős mulasz
tást követett el: figyelmen kí
vül hagyta a kétszer Is adott 
„állj" jelzést és az engedélye
zett 50 üres helyett 82 üres 
csille volt a mozdonyra kap
csolva. Ellenberger eivtárs a 
III. Bányaüzem szállítási kör
let szocialista brigádjának ve
zetője volt. Eletvidámsága, 
örök optimizmusa, társadal
mi munkában való életjárása 
miatt szinte motorja volt a 
szocialista brigádnak és a 
szocialista körletnek. Elvesz
tése megdöbbentően hatott és 
óriási veszteség volt.

A személyi felelősség |
mindenképpen az el
hunytat illeti, de a 
szállítási dolgozókkal,

munkavédelmi őrökkel be
szélve elmondják, hogy az 
AHPK-8 típusú mozdonyra 
szerelt tetőt balesetveszélyes
nek tartják. A vállalatunknál 
előforduló hasonló balesetek
ből le kellene vonni a tanul
ságot és más megoldást talál
ni, vagy más rendelkezéseket 
kellene hozni az illetékesek
nek. Az ereszke biztonsági 
berendezései mind működtek, 
azonban azok csak a rendes 
szálltási sebességnél gyorsab
ban közlekedő csiUéket „fog
nak meg”, Így a fokozatosan 
gyorsuló szerelvény okozta 
balesetet megakadályozni
nem tudták. A balesetből ki
folyólag komoly anyagi kár 
érte a vállalatot.

Gábor Mihály

Amfiteátrum, Árpád híd, Mar
gitsziget, majd a hidak szépe: 
Erzsébet-híd, Gellérthegy, Ci
tadella. Mind csodálatos él
ményt nyújtó látnivaló, kár, 
hogy az idegenvezető hangját 
nem lehetett hallani, de azért 
ha Jó sztorit mondott nevet
tünk. Ebédelni a Pilvax Étte
rembe mentünk. Szalonsört 
kértünk — válasz: osztályon 
felüli étteremben szalonsört? 
Aztán mosogattunk a pénzün
kért (új vendég mosogat), 
mert enni akartunk. Előételt 
kaptunk. Erőltettük a sze
münket, hogy meglássuk az 
ételt. Két sör és két Jaffa 
47,50 Ft-ba került, bár így is 
ittunk volna még, ha lett 
volna türelmünk kivárni a 
pincért. Szóvá tettük, hogy 
ezen a helyen a legtisztább 
magyar érzések fakadtak haj
danán, de az unokák már 
csak a mocskos evőeszközö
kön rágódhatnak.

A Vidámpark szórakoztató,

nyét, hogy az új oktatási 
évben milyen formában kí
vánják politikai képzésüket 
biztosítani. Határozott for
mában jelentkezett tagsá
gunknál az az igény, hogy 
szervezett pártoktatás kere
tén belül adjunk lehetőséget 
egy kötetlenebb formájú, de 
tartalmilag magasabb szintű 
politikai továbbképzésre.

Területünkön továbbra is 
népszerű oktatási forma ma
radt a „Világpolitikai és vi
lággazdasági kérdések” című 
tanfolyam. Ezt az oktatási 
formát 60 fő párttag kérte, 
melyet négy csoportba be
osztva kívánunk megvalósí
tani. Ezen kívül még „Gaz
daságpolitikai tanfolyam, 
ipari tagozat” és a „Szoci
alizmus építésének kérdései” 
oktatási formákra történt 
jelentkezés 12, illetve 25 fős 
létszámmal. Pártoktatásunk 
előkészítésében igyekeztünk 
az oktatási formákban dif
ferenciálni. Az oktatási for
mákra ilyen irányú válto
zatossága mellett mindenki 
megtalálhatja azt az oktatási 
formát, amivel fejlődését 
folyamatosan biztosíthatja.

Pártbizottságunk területén 
a pártoktatásban részesülők 
száma is állandó fejlődést 
mutat. Ha összehasonlítást 
teszünk az elmúlt év okta
tásban résztvettek számsze- ■ 
rinti alakulásában, úgy a 
következőket állapíthatjuk 
meg: az elmúlt oktatási év
ben szervezett pártoktatás 
különböző területein 140 fő 
tanult, jelen oktatási évre 
183 fő párttaggal számolunk, 
vagyis a tagság több, mint 
95 százaléka. A minőség fej
lődést mutatja, hogy a 
Marxista-Leninista Esti
Egyetemet végzettek száma 
21 fő és jelenleg az egye
tem I—III. évfolyamán 11 fő 
párttagunk folytatja tanul
mányait. A Marxista-Lenin
ista Esti Középiskolát vég
zettek száma 62 fő, jelen ok
tatási évre 18 fő hallgatót 
iskoláztunk be.

Megnyugvással tölt el ben
nünket, hogy területünkön 
az oktatásban propagandis
taként résztvevők kétharma
da egyetemi végzettséggel 
(24 fő), a másik egyharma- 
da ML. középiskolai vég
zettséggel rendelkezik. A 
felkészülési időszakban
együttműködtünk a KISZ- 
szel és a szakszervezettel 
— elsősorban a párttagok, 
propagandisták — biztosítá
sával segítettük munkájukat. 
Elmondhatjuk, hogy tömeg
szervezeteink politikai okta
tása is jó úton halad. A 
KISZ oktatásban 4 csoport
ban 40-50 fiatal, a szervezeti 
oktatásban 10 csoportban 
kb. 180 fő szervezett dolgozó 
vesz részt.

A párt és tömegszervezeti 
oktatási év szervezési és 
előkésztés! munkálatai be
fejeződtek. E munkát na
gyon fontosnak tartottuk, 
mert meggyőződésünk, hogy 
párttaságunk és dolgozóink 
aktív, tudatos részvétele a 
termelő munkában, a poli
tikai és társadalmi életünk
ben enélkül elképzelhetetlen. 
Az elmúlt évek eredményei 
bizonyítják ezt, hisz ez az 
erőnk forrása.

Russai Imre
Szolgáltató Üzem

ötletes, tetszett, csak idő nem 
volt. A földalattin önmagunk 
kalauzai voltunk. Nagyon 
ügyes. Gyülekező - újból lát
nivalók tömkelegé. Feneketlen 
tó. Park Étterem. Ragyogó 
környezet, gyors, előzékeny 
kiszolgálás, jól is laktunk. 
Tovább indultunk — elfárad
tunk. Megpihentünk Szent
endrén a Danubius Szállodá
ban. Vasárnap reggel indul
tunk tovább sokad magunk
kal — azt hiszem, fele fővá
ros arra tartott. Aztán Viseg- 
rád, Salamontorony, Felleg
vár! Csodálatos kilátás! Év
százados romok, még sok is 
volt éhgyomorra. A hőség elől 
a Dunában kerestünk menedé
ket. Ebédet a Dunakanyar Ét
teremben kaptunk. A Pilvax 
dolgozóit is el kellett volna 
hívni vendégségbe ide. Tanul
hattak volna szakmát. Sze
rény oklevél hirdette, hogy 
többszörös szocialista brigád 
védi a vendégség szűnni nem

PARTÉLET júliusi szá
ma teljes egészében közli 
a moszkvai tanácskozáson 
elfogadott fő dokumentu
mot. Nagyon érdekes el
eiméleti írás a Politika, 
mint tudomány című, a 
következő két kérdéssel 
foglalkozik: tekinthetjük-e 
a politikát tudománynak, 
valamint kialakult-e,
avagy kialakítható-e poli
tikával, mint társadalmi 
jelenséggel foglalkozó tu
domány, azaz a politikai 
tudomány?

Propagandistáknak és a 
pártoktatással foglalkozó 
elvtársaknak a figyelmét 
szeretnénk fölhívni a kö
vetkező két írásra. A

Marxizmus—Leninizmus 
esti egyetem helye és 
szerepe a kerületi párt
munkában, valamint a 
közgazdasági tömegpro
paganda budapesti tapasz
talatai „A nők helyzetének 
javításáért” című írást 
mindazok olvassák el, akik 
e kérdésben valamit tehet
nek a vállalatunknál dol
gozó nők érdekében.

A pártépítés kérdéseivel 
foglalkozik — nagyon gya
korlatias tanácsokat adva 
— „Az ifjúkommunisták 
útja a párthoz” című cikk. 
A gazdasági vezetőinket 
érdekelheti „A vállalkozási 
tevékenység kibontakozá
sa” című írás.

NEMZETKÖZI SZEMLE 
júliusi száma igen érde
kes írásokat közöl, ebből 
is kiemelnénk néhányat.

Kádár et. felszólalását a 
moszkvai tanácskozáson 
teljes egészében közli a 
folyóirat.

Konsztantin Szimanov 
híres írása a Hangosan 
gondolkodva című, a gya
korlott haditudósító érde
kes tollával foglalkozik a 
kínai határsértésekkel.

akaró ostromát. Ebéd után a 
királyi palota romjait néztük 
meg. Három helyen váltot
tunk jegyet, de mindent még
sem néztünk meg. Mégis meg
érte, Ilyet máshol nem le
het látni. Közben páran sör 
helyett az ingyen dunavizet 
kortyolták — elég mohón, 
de a helyi fiatalok kimentet
ték őket. Minden elismerésem 
és köszönetem az övék. Mi
után szeretteinket kimentet
ték, köszönésnyi időnk sem 
volt, már a következő ful
doklókat húzták ki a vízből. 
Később kiderült, hogy tábla 
hirdeti — egy tenyérnyi — raj
ta ez állt „Tilos a fürdőzés”.

Kicsit megszeppenve indul
tunk hazafelé. Páran megfo
gadták, hogy mérni fogják a 
kádban a vizet. A sok élmény 
hatásától elfáradva tértünk be 
a kömlődi csárdába halász
lére, üdítőre és rántott halra. 
Príma volt a halászlé, de már 
inkább indultunk volna haza
felé. Aztán a buszban a nó- 
tázás és végre újra itthon.

Üsszeségében ragyogóan si
került kirándulás volt. Köszö
net a szervezőknek és a részt
vevőknek. Hála a visegrádi 
többszörös életmentőknek.

Marton József
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Központilag segítsenek, ahova a helyi intézkedés 
már nem ér el

Csak jó alkatrészt 
vegyenek meg

A Mecseki Ércbányászati Vállalatnál egyszer azt mond
ta valaki: „A bányafúrás egy szükséges rossz, 
amelynek ugyan kell lenni, de jobb volna, ha egy 

bányafúrógépet sem látna.” Talán ebből a téves nézetből 
indulnak ki azok a gépészmérnökök, technikusok és 
anyagbeszerzők, akiknek éppen feladata lenne megszüntet
ni a bányafúrásnál elterjedt „szükséges rossz” jelzőt.

Miről is van szó?

is ötödik lyukasztás után
Gondolatok egy országos rekordot elért szocialista brigádról

A bányafúrási munkák 
igen anyag- és gépi beren
dezést igénylő munkaterü
letek. Ebből következik, 
hogy a fúrási költségek 
igen nagy mértékben nö
velik az egyes bányaüze
mek önköltségét. A költ
ségek szemszögéből ítélni, 
valóban nagyon fontos té
nyező. Minden gazdasági 
vezető feladata a költségek 
csökkentése. De mit te
gyen egy gazdasági vezető, 
ha a rábízott terület költ
ségeinek csökkentése nem 
helyi, üzemi kérdés csu
pán. Miként lehet egy 
üzemben a költségeket 
csökkenteni, ha központi
lag olyan anyagokat, szer
számokat, gépalkatrészeket 
szereznek be, jelen esetben 
a bányafúráshoz, amelyek 
nem felelnek meg az adott 
követelményeknek?

Néhány konkrét esettel 
kívánom e tényt illusztrál
ni; A hagyományos GP-1- 
es íúróberendezésekhez 
hosszú idő óta rossz fo
gaskerekeket szállítanak, 
fia ezek beépítésre kerül
nek, nagyon rövid idő alatt 
tönkremennek.

A nyersen megmunkált 
fogaskerekek hőkezelés, 
felületi edzés nélkül kerül
nek ki az üzemek raktá
raiba. A gépészeti részleg 
innen vételezi ki és építi 
be a GP-l-es berendezés 
forgatóíejébe, vagy sebes
ségváltójába. Ez eddig 
rendben is volna. A hiba 
ott van, nogy mint már 
említettem, ezek a fogas
kerekek hőkezelés, felületi 
edzés nélkül, a marógép 
alól kerülnek a raktárba, 
onnan a gépekbe. Ezek a 
fogaskerekek 24 óra üze
meltetés után tönkremen
nek, eldobjuk őket és jön 
a következő rossz fogaske
rék.

Eredetileg a Szovjetunió
ból kaptuk ezeket a fogas
kerekeket. Az árak között 
nem volt nagy különbség, 
de a Szovjetunióból érke
zett fogaskerék fél évig, 
sőt egy évig is üzemelt 
egy furógarnitúrában. Ter
mészetesen innen csak 
szakszerűen hőkezelt da
rabokat kaptunk. Felme
rül a kérdés; mi most az 
olcsóbb? A hazai hőkeze
letlen, ami 24 óra után a 
szemétre kerül db-onként 
140—248 Ft-os árért, vagy 
külföldi, ami valamivel 
drágább ugyan, de fél-, egy 
évig is használható?

Példaként említem még 
a pofaszorító anya- és apa
csavart. Ezek is nyers meg
munkálás után kerülnek 
az üzemekbe, melyet ha 
közvetlenül használunk fel, 
igen rövid idő alatt tönk
remegy. Ezeket is hőkezel
ni kellene vagy kemény 
fémmel felhegeszteni a 
csavarok végét. De miért 
nem lehet ezt központilag 
így rendelni.

Megtörténnek olyan ese
tek is, hogy központi szer
veink átvesznek más vál
lalatoktól, üzemektől új 
gépeket. Hogy ezekkel a

gépekkel dolgozni is lehes
sen, az üzemi gépműhely
nek a gyárból kijött új gé
pet szét kell szedni, át kell 
dolgozni és ki kell javítani. 
Ez vonatkozik többek kö
zött az elektrohidraulikus 
és Taranyi Tibor-féle 
vizes hidraulikus forga
tófejekre. De ide kívánko
zik még az is, hogy ezek
hez a fejekhez elfelejtenek 
tartalék alkatrészeket ren
delni. Ha meghibásodnak, 
házilag kell elkészíteni, 
amit lehet.

Lehetne még sorolni az 
önköltség drágító tényező
ket, melyekről az üzemek 
vezetői mit sem tehetnek.

Ezen eseteket fel szok
tuk vetni felső műszaki ve
zetőinknek. Nemrég volt 
egy értekezlet a központ
ban, hol az elektrohidrau
likus és vizes forgatófejek 
kérdését vitattuk meg. Az
óta sem történt semmi lé
nyeges.

A bányafúrás, hogy ne 
legyen szükséges rossz, 
azért helyileg az üzemek
ben nagyon sokat tettünk. 
Pl. egy fúrórudazatot két- 
szer-háromszor felújítunk 
és ezután 40 cm-es toldó- 
kat készítünk belőle. Egy 
fémbetétes koronát vagy 
egy korposzt 4-5-ször fel
újítunk. Egy rudazat köz
csavart vagy egy magcső- 
tuskót 4-5-ször felújítunk, 
rudazatkulcsot stb. 5-6-szor 
újítunk fel. Az önköltség- 
csökkentés helyi adottsá
gait mi kihasználjuk.

De mit tehetünk akkor, 
ha az újonnan megvett a 
termelésbe bevetésre váró 
gépeket 5-6-szor ki kell 
hozni a bányából, mert 
rossz. Vagy olyan hibák
kal találkozunk sorozato
san, hogy hőkezeletlen fo
gaskerekeket építenek a 
gépekbe és ki, be cipeljük 
a gépeket a munkahely és 
a gépműhely között. Az 
anyag- és időveszteség 
igen sok költségtöbbletet 
idéz elő. Ilyen körülmé
nyek között a helyi erőfe
szítések nem lesznek ele
gendők ahhoz, hogy a bá-

/VI mm ka kezdési hpaszhloiok 
• •

az I. UzeaibeM
Az új munkarend bevezeté

se óta néhány hónap már el
telt. Utólag be kell vallani, 
hogy üzcmflnk vezetői némi 
aggodalommal figyelték; dol
gozóink megértik-e azt, ha 
nem akarnak hosszabb időt 
távol tölteni otthonuktól, mint 
az előző munkarend szerint, 
akkor le kell rövidíteni az ét
kezési, beosztási, anyagvétele
zési és leszállási időt.

Mindez nagyobb fokú szer
vezettséget, fegyelmet követel 
a dolgozóktól, hogy az üzem
be érkezéstől a leszállásig ter
jedő lerövidített időbe min
den „beleférjen”. Az eltelt 
időszak alatt igazolódott a 
„bizakodók” számítása, min
den az előre tervezett menet
rend szerint történt és törté
nik.

| nyafúrások önköltségét to
vább csökkentsük.

Ehhez a feladathoz köz
pontilag is hozzá kell já
rulni, a jó gépek, jó anya
gok, jó szerszámok beszer
zésével.

Pozsár József

Gondok! tervek, tettek Bakonyán
A munkaerőhiány köz

ismerten sok gondot okoz 
üzemeinknek, de legkomo
lyabb termelési hátrányai 
napjainkban a Il-es üzem
ben jelentkeznek. Az üzem 
krónikus és főleg nagyszá
mú váj végi létszámhiánya 
úgy néz ki, hogy most 
már nemcsak az üzem, de 
az egész vállalat termelési 
tervét veszélyezteti.

A fenti megállapítások 
a vállalati műszaki konfe
rencián hagzottak el, ért
hető, hogy a következő 
szerkesztő bizottsági ülésen 
is napirendre kerültek és 
megszületett az elhatározá
sunk: vállalati lapunk
nyilvánosságát is felhasz
náljuk az aggasztó állapot 
megszüntetésére. Az üzem 
vezetői és dolgozói közül 
több olyan elvtársat keres
tünk fel és keresünk fel a 
következő számainkban — 
folytatva Lábán elvtárs 
által korábbi számunkban 
megkezdett gondolatát, fo
lyamatosan kívánunk fog
lalkozni a munkaerőgon
dok okozta nehézségekkel 
és azok leküzdésével.

Ez alkalommal Geisz 
Ferenc elvtársat, az üzemi 
PB titkárát kerestük fel, 
aki kérdésünkre elmond
ta, hogy a munkaerőhiány 
2-3 év óta állandósult az 
üzemben, de amíg az el
múlt évek 1-2 százalékos 
feltöltetlensége komolyabb 
veszélyt nem jelentettek, 
az idei 6-8 százalékos, fő
leg vájvégi emberhiány 
már igen komoly termelé
si akadályt jelent. Az első 
félév mérlegének megvo
násánál nyilvánvalóvá vált 
az üzem vezetősége előtt, 
hogy nem állhatnak tétle
nül e jelenséggel szem
ben. Több fórumon foglal
koztak a kérdéssel és egész 
sor intézkedést tettek és 
tesznek a megoldás érde
kében.
MEGÉRTETNI, HOGY VAN 

MEGOLDÁS

Fontos politikai kérdés
nek tekintjük megértetni

A műszakra érkező produk
tív dolgozóknak az autóbuszok 
üzemhez érkezésétől függően 
25-30 perc áll rendelkezésre 
étkezésre és átöltözésre. Ezt 
követi a műszakbeosztás és 
leszállás, melyre 30 perc áll 
rendelkezésre.

E szűkre szabott idők elle
nére dolgozóink a meghatáro
zott idő előtt befejezik a le
szállást, munkahelyükre idő
ben érkeznek. Tehát a leszál
lási fegyelemmel ilyen érte
lemben nincs probléma. Az 
esetenkénti ellenőrzések azon
ban kisebb-nagyobb szabályta
lanságokat tárnak fel. Ilyenek 
pl. a dolgozók felszerelésének 
hiányosságai: kulacs, védő
kesztyű hiánya stb.

Minden dolgozó leszállás 
előtt friss vízzel megtöltött

A brigádnapló lapozgatá
sa közben felfigyeltem egy 
egész oldalt kitöltő „Igaz
gatói dicséret” láttán.

„A MÉV IV-es Bánya
üzem 1. sz. gyorsvágathaj- 
tó szocialista brigádja 1967. 
június hóban országos vá
gathajtási rekordot; 201,5 
méteres teljesítményt ért 
el, a kimagasló eredmény 
elérése alkalmából a bri
gád tagjai „Igazgatói dicsé-

a vezetőkkel, dolgozókkal 
egyaránt, hogy e kétségte
len komoly hátrány ellené
re az üzem képes tervét 
teljesíteni, folytatja Geisz 
elvtárs. Kiszámítottuk, 
hogy ha a második félév
ben 3,15 helyett 3,5—3,6 
to/mű. teljesítményt értünk 
el fejtésben, 24 cm helyett 
27-28 cm/mű. sebességet 
vágaton, tervünket éves 
szinten teljesíteni fogjuk. 
Célkitűzéseink realitását 
mutatja, hogy ez évben 
május hónapban 3,66 to/mű 
teljesítményt ért el üzemi 
kollektívánk hasonló lét
számgondok mellett.
A VEZETÉS SZÍNVONALÁ

NAK EMELÉSÉVEL, 
KONKRÉT ML'SZAKI INTÉZ
KEDÉSEKKEL BIZTOSÍTANI 
LEHET A TERMELÉSI FEL

TÉTELEKET

E kérdésekről tanácskoz
tak a műszaki konferenci
án és a különböző munka- 
értekezleteken. A vezetők 
jobban támaszkodjanak be
osztottaik kezdeményezésé
re, aktivitására, gondosan 
szervezzék a munkát, 
úgy telepítség a csapato
kat, hogy az idő és mun
kaerőkihasználás leggazda
ságosabb legyen, összehív
ták a 100 százalékon alul 
termelő csapatokat — 16
ilyen csapat van — és le
hetőséget adtak, hogy kö
reiken belül saját maguk 
tetszés szerint átcsoporto
sítást végezzenek. Néhány 
csapat élt is a lehetőség
gel.

Bővítették a csillepar
kot, a VI-os szinten saját 
kezelésbe vették a csille
forgalom irányítását, in
tézkedtek a csillejavítás 
gyorsítására.
Uj kompresszor üzembehe
lyezésével javult a sűrí
tett levegő ellátás, 50 db 
új fúrókalapácsot kaptak a 
csapatok, javították a fa
ellátást. Ezeken kívül ki
sebb munkaerő átcsoporto
sítást is végeztek és külön 
munkaértekezleteket tar
tottak a július hónapban 
adódó hiányosságok feltá-

kulaccsal, védőkesztyűvel el
látva szállhat csak le a bá
nyába. Esetenként előfordul, 
hogy hiányzik egyik vagy má
sik. A talpraesettebbje igyek
szik kivágni magát: „ a bá
nyában felejtettem”.

Ez a kifogás nem fogadható 
el s ilyen esetekben az ellen
őrzést végző munkavédelmi 
felügyelő a hiányos felszere
lésű dolgozókat visszaküldi 
hiányzó felszerelésük pótlásá
ra, mert anélkül nem szállhat 
le. Van olyan, aki visszamegy, 
szekrényéből előveszi és min
den rendben. Vannak azon
ban olyanok is, akik vissza
mennek ugyan azt a látszatot 
keltve, hogy hiányzó felszere
lésüket pótolják, azonban a 
fürdőépületet megkerülve az 
aknaudvarról igyekeznek az

retben részesítem” — alá
írás Tóka Jenő igazgató.

— Milyen előzmények 
után érte el ezt az ered
ményt a csapat?

Kérdésemre Hadnagy 
József elvtárs, a Munka 
érdemrend bronz fokoza
tának tulajdonosa, a bri
gád vezetője így válaszolt:

— A jó munkatársi vi
szony, egymás kölcsönös 
megbecsülése, a segítőkész-

rására, kijavítására és be
indítottuk a bányásznapi 
munkaversenyt.
NEMCSAK ÜJ EMBEREKET

KELL TOBOROZNI, MEG 
KELL TARTANI A MUNKÁ
BAN HELYTÁLLÓ DOLGO

ZÓKAT

Az üzem vezetősége — 
karöltve a társadalmi ak
tívákkal — komoly lépése
ket tesz az őszi munkás
toborzás érdekében. Több 
katonai alakulattal vették 
fel a kapcsolatot, ismerte
tik a leszerelő katonákkal 
az üzemi' lehetőségeket. 
Sajtó és filmtermékekkel 
is elősegítik, hogy azok, 
akik kedvet éreznek, meg
ismerjék e férfias munka 
nem könnyű, nem veszély
telen, de mégis a bányász
szívnek annyira vonzó fog
lalkozást. Sor kerülhet bá
nyászok laktanyai látogatá
sára, vagy katonák üzemi 
látogatására is. Az új erők 
munkábavonása mellett az 
üzem vezetése szívügyének 
tekinti, hogy az üzem ki
próbált harcosai, törzsgár- 
datagok és azok is, akik 
csak 1-2 éve dolgoznak az 
üzemben, jól érezzék ma
gukat. A felsoroltakon kí
vül még számos intézke
dést terveznek, örömmel 
láttuk, hogy a tervből 
igen sok már valóság az 
üzem munkájában. Látoga
tásunk napján, augusztus 
14-én az üzem tonna tervét 
104,4 százalékra, vágathaj
tási tervét 105 százalékra 
teljesítette. A hangoshír
adó szellemes, színvonalas 
műsorral köszöntötte az 
eredményes munkát végző 
szocialista brigádokat,
munkacsapatokat. Bizako
dó, önerőbe vetett hit, pá
rosulva a céltudatos mun
kavégzéssel mutatta, hogy 
egy sokszorosan kipróbált 
munkáskollektíva gondo
san készül az erőpróbára, 
Bakonya az adódó akadá
lyok ellenére teljesíteni 
akarja éves tervét.

Tóth Béla

aknához jutni, hogy így ki
vonják magukat az ellenőrzés 
alól. Ezeket rendszerint meg
lepetés éri, itt is egy munka- 
védelmi felügyelő áll, aki 
visszairányitja a renitenskcdö- 
ket: leszállás csak az aknafo
lyosón keresztül történhet, be 
kell tartani a leszállásra vo
natkozó előírásokat.

Egyébként nem ez jellemző 
dolgozóinkra, de esetenként 
előfordulnak hasonló jelensé
gek.

Az új munkarend bevezetése 
óta eltelt időszak alatt dolgo
zóink bebizonyították, hogy 
fegyelemmel az új munkarend 
betartható s így a meghosz- 
szabbitott munkaidő ellenére 
munkanapokon sem kell több 
időt távol tölteni az otthontól, 
és a szabadszombatok pedig 
Jelentősen növelik a pihenési 
és a család körében tölthető 
napok számát.

Györkös József

ség — összeforottá, csalá
diassá — kovácsolta a csa
patot.

— A szocialista brigád
szerződések megalkotásá
nál milyen szempontok ve
zérelték a csapat tagjait?

— Kollektívánk többek 
között vállalta, hogy a 
ránk bízott munkagépek 
karbantartását, kímélését a 
legmesszebbmenőkig szem- 
előtt tartja; — hisz a jó 
gép az ember első segítő 
barátja munkájában. Ered
ményeink ezen vállalás 
teljesítését is igazolták.

Szakmai továbbképzés
ben, az újítások bevezeté
sében aktívan részt kíván 
venni a csapat. A közel
múltban Csoknya József, 
Király Imre elvtársak si
keres robbantómesteri, Joó 
László elvtárs pedig sike
res vájárvizsgát tett. Egyik 
brigádtagunk pedig bánya
ipari technikumba jár. Az 
új betörési mód bevezeté
sével, melynek kialakításá
ban Adrián Dezső elvtárs 
sokat fáradozott — a rob
bantási technológia to
vábbfejlesztése, 85—90 %- 
os robbantási hatásfok el
érése vált lehetővé. A két 
rakodógépes rendszer és az 
Adrián elvtárs által kifej
lesztett új rakodósín al
kalmazása a készletrako
dás meggyorsítását, a ter
melés növekedését ered
ményezte. Ezek az ered
mények a csapat teljesít
ményét növelték.

— A mindennapi komoly 
munka után marad-e még 
erő a társadalmi munka, 
a párt, és KISZ munka 
elvégzésére?

— Egy évben több al
kalommal végez társadalmi 
munkát a brigád, amely 
még inkább a kollektíva 
erősödését szolgálja. A kö
zelmúltban például a 
sportpálya építésében vet
tünk részt. Párttagjaink 
aktívan résztvesznek a 
pártmunkában, egyik elv
társunkat pártvezetőségi 
tagnak választották meg.

— Mik a brigád tervei a 
jövőre nézve?

— Továbbra is hasonló 
munkát kíván végezni a 
csapat és szeretnénk min
den évben elnyerni a szo
cialista brigád címet.

— A bányásznap, a hű
ségjutalom osztás ideje 
közeledik. Hogyan alakul a 
hűségjutalom összege a 
csapaton belül?

— Mint beszélgetésünk 
elején már említettem — 
mondotta Hadnagy elvtárs 
— csapatunk tagjai régi, 
többéves vágvégi dolgozó, 
az előző éveket figyelembe- 
véve nem ritka a 8-10 ezer 
forintos hűségjutalom, de a 
fiatalabb dolgozóknál is 
megfigyelhető az 5-6 ezer 
forint kiosztása.

Ezen összegek is munká
juk megbecsülését tükrö
zik. E rövid beszélgetésünk 
során egy jól dolgozó, szo
cialista emberekhez méltó, 
munkájuk után elismerést 
szerzett csapatot ismerhet
tem meg.

A XIX. Bányásznap al
kalmából további eredmé
nyes jó munkát, békés, bol
dog életet és jó egészsé
get kívánok a magam és a 
Mecseki Ércbányász Szer
kesztő Bizottsága nevében 
a Hadnagy brigád vala
mennyi tagjának.

Sz. L.
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Gondolatok a vállalati műszaki konferencián

Ne hagyjuk intézkedés nélkül
az alulról jövö jelzéseket

Vállalatunk 1969. első 
félévi munkáját a válla
lati műszaki konferencia 
beszámolójában Mátrai Ár
pád igazgatóhelyettes elv
társ eredményesnek érté
kelte, hiszen időarányosan 
vállalati szinten eredmény- 
tervünket túlteljesítettük.

Az első féléves eredmé
nyes munkáért köszönetét 
fejezte ki a vállalat összes 
dolgozójának.

Sajnos, a baleseti muta
tóink nem a legjobban 
alakultak az elmúlt évhez 
viszonyítva, a súlyossági 
és gyakorisági számok is 
növekedtek. A vállalati 
műszaki konferencia fel
kéri a vállalat összes dol
gozóját, külön a munkás- 
védelmi aktívákat, felügye
lőket, munkásvédelmi őrö
ket, hogy tegyertek szóvá 
minden olyan körülményt, 
ami balesetek veszélyfor
rása lehet. Vigyázzanak 
jobban egymás testi épsé
gére.

Ahhoz, hogy éves terv
feladatainkat túlteljesít
sük, szakszervezeti szerve
inknek, műszaki, gazdasá
gi vezetésnek következe

tesebben kell reagálni a 
dolgozók által észrevétele
zett fogyatékosságokra, 
minden kérdésben. Na
gyobb gondot kell fordíta
ni a szocialista munkaver
senyt elősegítő műszaki 
feltételek megteremtésére.

Vállalati szakszervezeti 
bizottságunkhoz is több 
észrevétel érkezett, amely 
termelést akadályozó té
nyeket tárt fel közvetlenül 
vagy közvetve. Ezen ész
revételezések alapján a 
helyszínen is meggyőződ
tünk, hogy a teljesítmé
nyek növelésének egyik 
gátja a PML-5. típusú 
egyes rakodógépek állapo
ta, amely, hogy úgy mond
jam, megette a kenyere 
javát 10-12 éve üzemel, 
nincs erő benne. Nyugdíj
ba kéne helyezni, hogy a 
vájár ne ezt mondja: ha
marabb megrakom kézzel 
a csillét, mint géppel”.

A GP-1. fúrógépeknél 
használt Z-33, Z-42-43-as
fogaskerekek 2-3 műszak 
után tönkremennek. Miért 
nincs szovjet fogaskerék, 
ami fél — egy évig is biz
tonságosan üzemelt?

Dr. Tóth Ferenc:

Haverda elmegy...
Igaz az állítás:
Ha nincsen szállítás. 
Megy a perc, áll a gép - 
Esik a százalék.
Lapos a koperta.
Zabos a Haverda.
S még a tetejébe 
Baj jön baj hegyébe: 
Bennhagyják bumliját. 
Elfogják ultiját.
Nincs víz a WC-ben,
S műsor a TV-ben.
Nixon románhonban,
Albert a talonban.
Ha esik, ha szárad,
Az árak csak másznak. 
Mint időjós béka 
Vagy Armstrong a Holdba. 
Végülis kifakad:
Tovább itt nem marad. 
Jön a hűséghónap: 
Lovásznak vagy lónak 
Fenébe, fészkesbe,
Bemén a téeszbe.
S ha lehűlt a napon.
Jön vissza csupaszon, 
(Több kár, mint a haszon.) 
Ifjú dolgozónak,
S nemcsak újnak - jónak.

Az 1. sz. Bányaüzem
ben jól választották meg 
a létesítményi önkéntes 
tűzoltókat, a parancsno
kot és helyettesét.

A magasabb épületek 
biztosítására a magas 
parancsnok, míg a kiseb
bek biztosítására az ala
csony helyettes áll ké
szenlétben ...

DOLGOZÓINK LEVELEIBŐL
Beutaló helyett befize

tett nyaralási díját kapta 
vissza a dolgozó. Fatler 
Gyuláné, az Anyag- és 
Áruforgalmi Főosztály 
portása év elején annak 
módja és rendje szerint 
kitöltötte nyaralási igény
lapját és nagyon örült, 
hogy később levélben ka
pott értesítés alapján be
utalásának időpontját jú
lius 30. és augusztus 12. 
között jóváhagyták a har
kányi üdülőbe. A kezdés 
előtt 6 héttel be is fizette 
az előírt összeget és bol
dogan várta az indulást, 
amikor megdöbbenésére 
beutaló helyett pénzét 
kapta vissza. Az elvtárs
nő betegsége miatt kérte a 
harkányi beutalót, az érte
sítés alapján jogosan bele
élte magát a nemcsak pi
henést, de gyógyítást je
lentő üdülésbe. Az eléggé 
furcsa elintézési mód egy
általán nem segíti elő

Bányászok vagyunk, az 
egyik legnehezebb és leghő
siesebb iparág dolgozói. így 
talán nem is csoda, ha a 
címben utalt szavak elég 
gyakran elhangzanak menet 
és munka közben. Sokan 
egy-egy vagy talán több ki
hagyásuk után sérelmesnek 
találják, ha számukra hiányt 

1 „mernek” bcirnl. Mások, akik 
kritikusabban nézik a dol
got, szigorúbb intézkedést

I kérnek.
Bumli vagy nem bumli? 

Szinte naponként felmerülő 
téma dolgozóink körében. 
Az érintett felek közül so
kan azt mondják, hogy a 
csoportok vezetői, a „bumli- 
bizottság” tagjai, emberileg 
nem eléggé fontolják meg 
a dolgot, általában csak a ■ 
paragrafusokat nézik. Véle
ményem szerint ez nem így 
van!

Tekintettel arra, hogy ha
sonló ügyeket én is ismerek 
és mivel több esetben én is 
fültanúja voltam ilyen té
máknak. Próbálok bátorsá
got venni magamnak, hogy 
pár mondattal ecseteljem, 
hogy az Ilyen irányú dolgok 
elbírálása üzemünkben ho
gyan és miként történik. 
Hogy teljesen tiszta képet 
kapjunk, leghelyesebbnek 
találtam, hogy kérdéseim
mel Lábán János elvtársat, 
az üzem vezetőjét keressem 
fel.

Kérdéseimre válaszolva ö 
elmondotta: űrök elv, hogy ,

Fúrógépek állapota is 
(némelyiké), amelyek több 
éve üzemelnek, cserére 
szorulnának.

Dolgozóink észrevételezé
se alapján vizsgáltuk meg 
az I-es Bányaüzem kony
háját, ahol megállapítottuk 
hogy a kiadásra került hi
deg reggelik mennyisége 
nem felelt meg a kiírt 
mennyiségnek, kevesebb 
volt. Intézkedést tettünk a 
jegyzőkönyv megküldésé
vel a Mecsekvidéki Üzemi 
Vendéglátó Vállalathoz.

Jóleső érzés volt viszont, 
hogy a III-as Bányaüzem 
konyháján a kiírt meny- 
nyiségek megegyeztek a 
kiadásra került mennyisé
gekkel. Itt talán az adago
lás az, amire kicsit több 
figyelmet kellene a jövő
ben fordítani.

Ahhoz tehát, hogy az 
eddigi előnyt növelni le
hessen vagy legalá do is 
tartani, közös összefogásra 
van szükség a még meg
lévő hiányosságok felszá
molása érdekében.

Rácz Gyula
váll. SZB titkár

egészségi állapotának ja
vulását.

örömmel tapasztaltuk, 
hogy a Mecsek Áruház 
előtti rész rendezése, par
kírozása befejeződött. A 
modern, tetszetős kiképzés 
az ízlésesen berendezett és 
világított kirakatok nagy
számú sétálót vonz estén
ként. Annál kellemetle
nebb, hogy a tér takarítá
sára, tisztántartására már 
úgy látszik nem futott a 
keretből, vagy talán egy
szerű figyelmetlenségről 
van szó?

Ami tetszik az ABC 
áruházban — A hentesáru 
és csemegerészleg gyors, 
udvarias kiszolgálása, ál
talában a helyiség tiszta
sága.

Ami nem tetszik — Az 
elmúlt hetekben a kenyér
minőség romlott, a pénz
táraknál sorba kell állni, 
mert csak részben üzemel
nek a kiépített pénztárhe
lyek.

Bumli vagy
első esetben szinte minden
kinek megbocsátanak, hi
szen emberek vagyunk és 
ilyen hibát is követhetünk 
el. De...! Ezek között is 
mérlegelés történik, hiszen 
az igazolatlan hiányok in
tézésével az üzemvezetőség
hez kell fordulni, amelyben 
szerepelni kell a körletveze
tő, aknász, szakszervezeti 
bizalmi véleményének, igen 
lő, vagy nemleges Javaslatá
nak.

Minek alapján kerül ezen 
kérelmekre a körlet „bum- 
libizottság” javaslata?

— Mióta dolgozik üze
münknél, hogyan végzi mun
káját, volt-e már olyan hi
ányzás, amit a körletben 
igazoltak stb. Ezen javasla
tokkal ellátott kérelem ke
rül az üzemvezető, eseten
ként a személyzeti vezető, , 
valamint a társadalmi szer
vek vezetői elé megtárgya
lásra. Ezen kérelmeket a hi
ányt követő hó 25-ig kell 
eljuttatni a fenti szervekhez.

Ezen a végleges döntésen 
előfordul olyan, hogy a kör
letből igenlő javaslattal ér
kező kérelmet mégsem fo
gadják el. Mert...! Esetleg 
itt már nyilvántartásban sze
repel hasonló kérés, amit 
talán a körletben nem tud
nak, vagy más szervektől

A szabályok betartásával

Az elmúlt hónapi szá
mainkban folyamatosán 
ismertettük az üzemeink
ben bekövetkezett sajná
latos következményű bal
eseteket. A következőkben 
Dr. Stier Sándor elvtárs, 
a Biztonságtechnikai Osz
tály vezetője ismerteti a 
vizsgálatok megállapításait.

Közelmúltban vállala
tunk bányaüzemeiben négy 
halálos baleset történt. 
Egy halálos baleset a biz
tosító szerkezetek kirablá
sa, három pedig a bánya
szállítási tevékenység köz
ben következett be.

A halálos balesetek ki
vizsgálása alapján a bal
esetek okára vonatkozóan 
a Pécsi Kerületi Bánya
műszaki Felügyelőség az 
alábbiakat állapította meg.

Tölgyfa Sándor II. bá- 
nyaüzemi omlasztóvájár 
halálos balesetét a vágat
ban a biztosítószerkezet 
szabálytalan kirablása köz
ben bekövetkezett omlás 
okozta. A halált okozó om
lás akkor következett be, 
amikor Tölgyfa Sándor a 
biztosítószerkezet támját 
rablás céljából rövidnyelű 
fejszével vágta. A biztosí
tószerkezet kirablását nem 
az üzemi omlasztási sza
bályzatban előírt kézi erő
vel működtetett, vagy gé
pi meghajtású rablószer
kezettel végezték.

Kovács József I. bánya
üzemi csillés halálos bal
esete azért következett be, 
mert az elhunyt a csillé
nek rakodógépre történő 
kapcsolása közben beha
jolt a csille és a rakodó
gép közé. Mulasztás ter
heli a vájárt is, mert a ki
siklott csillét a rakodógép
pel akarta visszahelyezni 
a vágányzatra.

Ellenberger Imre III. sz. 
bányaüzemi földalatti moz
donyvezető halálos balese
tét a tolatás közben adott 
„állj” jelzés figyelmen kí
vül hagyása okozta. A kel
lő időben adott „állj” jel
zéskor a mozdony és a 
szerelvény megfékezésére 
a mozdonyvezetőnek mód
ja lett volna annak elle- j 
nére is, hogy az engedé
lyezett 50 csille helyett 82 
db csille volt a mozdonyra 
kapcsolva.

Nagy József II. bánya
üzemi csillés balesete azért,

nem bumli?
olyan jelentés, amely arra 
enged következtetni, hogy az 
illető személy hajlamos az 
ilyen irányú hiányosságok 
és fegyelemsértések elköve
tésére, valamint kiderült, 
hogy az indokában közöltek 
valótlanok.

Előfordult ennek a fordí
tottja is. Hogy a körlet ré
széről nemleges javaslattal 
éltek, de az üzemvezetőség 
birtokában volt olyan adat
nak, melynek alapján a dol
gozónak további bizalmat 
szavaztak, hiányát semmis
nek nyilvánították, esetleg 
figyelmeztetésben vagy pré- 
miummegvonásban részesí
tették és hiányzását szabad
ságából vonták le.

Az okok és okozatok sok
félék. Gyakran előforduló 
indokok a családi problé
mák, az clalvás, vagy rosz- 
szullét esetén az orvosnál 
későbbi időpontban való 
megjelenés (igazolást termé
szetesen a megjelenés nap
jától adnak). Az ilyen ese
tekben engedékenyebbek az 
üzem vezetői. A bumlizók 
többségénél a legyakrabban 
előforduló ok a hanyagság, 
és az ivás.

Statisztikailag lehet bizo
nyítani, hogy egyes notóri
us bumlizóknál általában 
fizetés utáni napokon, illet-

következett be, mert a 
csatlós nem tartotta meg 
az ÁBBESZ lejtőspálya 
szállítására vonatkozó elő
írásait. A szállítási felvi
gyázó pedig megtűrte, 
hogy az óvórendszabály 
előírásaiba ütköző módon 
végezzék a szállítást. Ma
gatartásuk az ÁBBESZ 
506. §-ának előírásaiba üt
között.

A fent ismertetett halá
los balesetek nem követ
keztek volna be, ha a 
biztosítószerkezetek rablá
sára, illetve a bányaszállí
tásra vonatkozó szabályo
kat betartják.

Hűségjutalomból — takarékbetét, 
takarékbetétből — megvalósuló tervek!

Hasznos tanács
Ma már elég köztudomású, 

hogy az átmenetileg fel nem 
használt pénz legjobb, leg
biztonságosabb helyen a taka
rékban van. De a takarékbetét 
elhelyezésének módja, a ta
karékbetétek fajtái, azok fel
tételei sokak számára még 
nem ismeretesek. Ezek részé
re tájékoztatást kívánunk ad
ni, hogy milyen betételhelye
zési formák között lehet vá
lasztani.

A betétes kérhet bemutatóra 
szóló, vagy fenntartásos betét
könyvet. A bemutatóra szóló 
betétkönyvből bárki kiveheti 
a pénzt, aki a takarékbetét
könyvet - a kiállító helyen — 
bemutatja. Fenntartásos betét
könyvet csak a betétes nevére 
lehet elhelyezni, és a pénz 
kivételénél a betétesnek sze
mélyi igazolványt kell bemu
tatni. A fenntartásos betét
könyvből részkifizetést bár
mely OTP fióknál lehet kérni,

I de ezután külön költséget 
számítanak fel.

Amennyiben a betétet el
helyező a betétkönyv váltása
kor bejelenti, hogy pénzét 
tartósan, legalább egy évig 
betétben kívánja tartani, úgy 
évi 5 százalékos kamat illeti | 
meg. Ha az ügyfél úgy nyi
latkozik, hogy pénzét három 
hónapra kívánja lekötve tar
tani, évi 3 százalékos kamatot 
kap. Természetesen ,a betétes 
mind az egy évre tartósan, 
mind a három hónapra lekö
tött betétjét - vagy annak

Gyermekfogászati szakrendelésről
Egy Kutató Mélyfúró Üzem-i 

dolgozó fordult hozzánk az 
alábbi panasszal:

„Üjmecsekalján a dolgozók 
fogászati ellátása nagyjából 
megfelelőnek mondható, hi
szen a MEV dolgozók a vál
lalati szakrendelésen, család

ve ünnepeket megelőző és 
az azt követő napokra esik 
a hiány. Az ilyen esetek 
természetesen szigorú elbí
rálásban részesülnek, az ese
tek többségében elutasítással 
járnak.

Hogy érdcmcs-e bumlizni? 
Nem. Hiszen egy vagy két 
bumli esetében a napi kere
seten kívül a tárgyi hóban 
az egyéb juttatásokat sem 
kapja meg a dolgozó (fize
tett ünnep, ebédpénz stb.) 
nem beszélve az egész évi 
nyereségrészesedésről, vala
mint a hűségjutalomról, ami 
bizony tetemes összeget, sú
lyos ezreket tesz ki, nem 
beszélve arról, hogy a sok 
bumli az üzemi eredménye
ket is mennyire rontja.

Ezért és ennek ismereté
ben kérjük üzemünk dolgo
zóit, hogy legyenek fegyel
mezettek, ne maradjanak 
indokolatlanul távol a mun
kahelyüktől és ha indokolt 
esetben távolmaradnak, hi
ányzásaikat megfelelően és 
időben Igazolják. Segítsenek 
azon dolgozók nevelésében, 
akik hajlamosak a „bumlik” 
elkövetésére, hogy így mind 
az egyéni, mind az üzemi 
érdekeket megfelelően tud
juk szem előtt tartani és 
biztosítani. - fejezte be a 
beszélgetést Lábán elvtárs.

Farkas János 
II. üzem

Tervszerű anyagszállítással 
bizíosíísifk az egyenletes 

anyagellátást
Olvasóim előtt ismeretes, 

hogy vállalatunk szállítási ka
pacitása nem végtelen. Egyes 
időszakokban pl. negyedév, 
félév vége felé, a felgyülem
lő szállítási igények komoly 
nehézségeket jelentenek a 
szállítórészlegeknek és ilyen
kor szinte folyamatosan szól
nak a sürgető telefonok. Más 
időpontokban viszont gépko
csijaink állnak részben ki
használatlanul.

A válasz adva van, az ille
tékes munkatársak, ismerve 
területük szállítási igényeit, 
időben adják le megrendelésü
ket a gk. szállítási részlegnek, 
így megfelelő sorrendiség és a 
szállítási kapacitás jobb ki
használásával minden terület
re időben eljutnának a szük
séges anyagok, áruk.

Vranasics József

egy részét - az egy év, illetve 
a három hónap letelte előtt is 
kiveheti, ebben az esetben 
azonban a visszafizetett be
tétösszeg után kamat nem jár.

Ha a betétes nem köti le 
betétjét, évi 2 százalékos ka
matban részesül.

A nyereménybetétkönyvben 
elhelyezett betétek kamatait 
negyedévenként nyeremény 
formájában kisorsolják. Min
den olyan betétkönyv nyer, 
amelynek három utolsó szám
jegye megegyezik a nyere
ményjegyzékben szereplő szá
mok valamelyikével. A nye
remény alapja a negyedévi 
átlagbetét, amelynek 25, 50,
100 vagy 200 százalékát nyer
hetik. Az évenként egyszer 
megtartott fösorsoláson az át
lagbetét 100 százalékát nyerhe
tik a betétesek.

Gépkocsi nyereménybetét- 
köynvre 5000 vagy 10000 forin
ton lehet elhelyezni. A sor
solásban résztvevő minden 
kétezer darab 5000 forintos be
tétkönyv után legalább egy, 
minden ezer darab 10000 forin
tos betétkönyv után ugyan
csak legalább egy személy- 
gépkocsit sorsolnak ki.

Most a bányász hűségjuta
lom kifizetésének időszakában 
helyes, ha minden családban 
számvetést csinálnak és az át
menetileg felhasználásra nem 
kerülő pénzt az előbbiek sze
rinti formában betétkönyvben 
helyezik el.

tagjaik a Körősi Csorna Sán
dor utcai fogászati rendelőben 
megfelelő kezelést kaphatnak. 
Nagy problémát jelent azon
ban, ha óvodás vagy iskolás
korú gyermeket kell fogászati 
kezelésre vinni, mert gyer
mekfogászati rendelés naponta 
csak 9 és 10 óra között van 
a Körösi Csorna Sándor utcá
ban a gyermekfogászaton. 
Kiskorú gyermeket egyedül 
elküldeni oda nem lehet, a 
szülők tehát kénytelenek 1 
nap szabadságot kivenni e 
célból. A Munkácsy utcai 
szakrendelőben, ahol délután 
is van rendelés, nem lehet 
elvinni a gyerekeket, hiszen 
az más körzet. Ugyanígy a 
„Dózsába” sem mehetünk, 
teljes joggal, hiszen ott úgyis 
állandóan nagy a zsúfoltság. 
Marad tehát az egy napi sza
badság kivétele.

Kérésünk az, hogy létesítse
nek délutáni gyermekfogászati 
rendelést is. Tudjuk, épül az 
új SZTK rendelőintézet. Ak
kor majd talán megoldódik ez 
a probléma is. De csak ak
kor, és nem most. Addig is, 
mig az elkészül (beletelik ab
ba talán még egy év Is) talál
janak valamiféle módot az il
letékesek e probléma megol
dására.

K. L.”

Helyreigazítás
Lapszámunk 6. oldalán 

a bányásznapi programban 
közölt cscrtctői ünnepség
re — programváltozás mi
att — 18 órakor van gyü
lekező a fehérhegyi autó
busz végállomáson.
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Készülődés a KISZ vezetőségek újjá választására

A legjobbakat a vezetőségekbe!
a KISZ Központi Bizottság határozata szerint ez év szeptember 15. 

november -15. között kell az alapszervezeti vezetőség- és küldött
választó taggyűléseket, illetve csúcsvezetőség választó küldöttgyűléseket 
megtartani. A vezetőségválasztásra való felkészülésről beszélgetünk dr.
Horgas Dezsővel, a Szolgáltató Üzem KISZ csúcsvezetőség titkárával.

Melyek a választási 
felkészülés főbb célkitű
zései a KISZ csúcsveze
tőségnek?
— A választási felkészü

lés főbb célkitűzéseit a 
felsőbb szervektől meg
kaptuk — értjük a fela
datot. Feladatainkat három 
nagy csoportba lehet tö
möríteni;
— választások lebonyolítá
sa
— tagösszeírás, tagkönyv- 
érvényesítés végrehajtása
— az akcióprogramunkban 
vállaltak maradéktalan 
teljesítése.

Az említett feladatokat 
egységes keretbe foglalja 
hazánk felszabadulásának 
25. és Lenin születésének 
100. évfordulójára való 
felkészülés — méltó meg
ünneplése.

A jubileumi évfordulók 
méltó megünneplése szá
munkra azt jelenti, hogy 
feladatainkat maradék 
nélkül, becsülettel teljesí
teni kell.

A korábbi választások 
tapasztalatai azt bizonyít
ják, hogy a jól előkészí
tett s lefolytatott válasz
tási aktus az alapszerveze
tekben fellendülést hozott. 
Ezen az alapon fogalma
zódott meg a célkitűzés 
a helyi sajátos feladata
ink megvalósítására, mely 
az alapszervezeti munka 
színvonalának további 
emelését, a kommunista 
és tömegszervezeti jelleg 
erősítését, a politikai, tár
sadalmi tevékenység foko
zását hangsúlyozza.

A végzett munkát érté
kelő taggyűléseken és a 
küldöttértekezleten nagy 
figyelmet kell fordítani az 
előttünk álló feladatok 
megjelölésére, a tenniva
lók pontos meghatározásá
ra, a vezetők munkájának 
reális értékelésére és az 
új vezetők kiválasztására.

Nagy problémát okoz 
még ma is a megfelelő 
színvonalú kádefutánpótlás 
biztosítása. Ezért nagy fi
gyelmet fordítunk az elő
készítésben a káderek ki
választására, a káderekkel 
való foglalkozásra. E fel
adatot azért is hangsúlyoz
zuk, mert az elmúlt évek
ben nem fordítottunk kel
lő figyelmet a káderután
pótlás nevelésére.

A káderekkel szembeni 
követelmények ismertek. 
A káderkiválasztásnál 
azonban aláhúznám azt a 
követelményt, amely sem
mi körülmények között 
nem hiányozhat: a politi
kai szilárdság, az ifjúság 
szeretet és a személyes 
példamutatás.

A káderek kiválasztá
sának milyen módszerét 
követik a gyakorlatban?
Okulva az elmúlt évek 

hibáiból, a káderek kivá
lasztását már az év elején 
elkezdtük, abban a formá
ban, hogy a vezetésre al
kalmasnak talált fiatalokat 
lehetőségeinkhez mérten 
társadalmi vezetőképzés 
tanfolyamaira irányítottuk. 
Lényegesnek tartom a ve
zetők minősítését, az elbe
szélgetéseket, amelyeket 
már megtartottunk. Nagy 
segítségünkre volt ebben a 
munkában üzemünk párt- 
szervezete, pártbizottsága,

a pártalapszervezetek ve
zetőségei.

Az elbeszélgetések igen 
hasznosnak bizonyultak 
mind a két fél számára. 
Gyakorlati haszon az alap
szervezeti titkároknak és 
vezetőségi tagoknak az 
volt, hogy a KISZ alapve
tő feladataiból kiindulva 
még számtalan új lehető
ségek rejlenek az alapszer
vezeti munkában, a tag
ság megnyerése érdekében. 
Az ifjúsági szövetségben 
kialakultak a kommunista 
nevelés bizonyos formái. 
A taggyűlések, ifjúsági na
pok, a KISZ oktatási kö
rök, az alapszervezeti ak
cióprogramok, a KISZ 
megbízatások, az ifjúsági 
parlamentek és vitafóru
mok, mind olyan formák, 
amelyek helyességét és 
eredményességét az élet 
igazolta. Ezeket a formá
kat a jövőben még inkább 
a fiatalok igényeihez, sajá
tosságaihoz, differenciál
tan kell méretezni. A ve
zetők bátran kezdeményez
zenek, mert csak így tud
ják magukat elismertetni 
a tagság és az üzemi kol
lektíva előtt. Számunkra 
is sokat adott az elbeszél
getés (akik az elbeszélge
tést vezették) felhívta a fi
gyelmünket káderfoglalko
zásaink hiányosságaira, s 
mindjobban megerősödött 
bennünk az, hogy nem 
elég csak a vezetőségvá
lasztások előtt foglalkozni 
a fiatal vezetőkkel, hanem 
nap mint nap figyelem
mel kell kísérni munkáju
kat, segíteni kell abban, 
hogy az alapszervezetek 
feladatai maradéktalanul 
megvalósuljanak mindany- 
nyiunk hasznára.

A választásokat a leg
szélesebb demokratizmus 
mellett titkosan kell biz
tosítani.

— Az előkészítés idő
szakában melyek az 
alapszervezetek felada
tai?
— Augusztus hónapban

Űj színfolttal lett gazda
gabb megyénk. Augusztus 
1—10. között első ízben 
került megrendezésre az 
ipari vásár. E vásár hiva
tott volt bemutatni me
gyénk iparának teljes ke
resztmetszetét, melyen Ba
ranyát 67 ipari vállalat, 
gyár, üzem, KTSZ, MTSZ 
és kereskedelmi vállalat 
képviselte. Résztvettek a 
kiállításon megyén kívüli 
illetve országos nagyválla
latok is, mint pl. a Lam- 
part Zománcipari Művek, 
Textilművek, Selyemipari 
Vállalat stb. összesen 86 
kiállító mutatta be színe
sen, ízlésesen legszebb ter
mékeit.

A vásár augusztus 1-én, 
délelőtt 10 órakor Tímár 
Mátyás elvtárs, a Minisz
tertanács elnökhelyettese 
ünnepi beszédével nyitotta 
meg kapuit a nagyközön
ség előtt. Ettől kezdve 10 
napon át szinte zsúfolásig 
töltötte meg a kiállító ter
meket az érdeklődők ha
talmas tömege. A nyitva- 
tartás 10 napja alatt több 
mint 80 000 látogató tekin
tette meg a vásárt.

taggyűléseken kellett meg
választani a jelölőbizottsá
got a vezetőségválasztó 
taggyűlést levezető elnö
köt, a tagösszeíró csopor
tok tagjait és meg kellett 
tárgyalni a vezetőség által 
összeállított intézkedési 
tervet. Az összeíró csoport 
személyesen keres fel 
minden KISZ tagot, a be
szélgetés során kikéri vé
leményét az eddig végzett 
munkáról és elmondja a 
vezetőség értékelését a tag 
végzett tevékenységéről. A 
tagokkal szembeni köve
telmény az, hogy minden 
fiatal mondja el őszintén 
véleményét az alapszerve
zet munkájáról, mit vár 
az alapszervezettől, ő mit 
akar tenni céljainak meg
valósítása érdekében és 
adjon választ arra, hogy 
továbbra is tagja akar 
lenni az ifjúsági szövet
ségnek, vagy nem kéri tag
sági könyvének érvényesí
tését.

A vezetőségválasztó tag
gyűléseken nehéz, felelős
ségteljes, de egyben szép 
feladatok várnak megvaló
sításra. Most az elkövetke
zendő időben a vezetősé
geknek elsőrendű feladata 
gondoskodni arról, hogy 
minden KISZ csoportnak, 
minden egyes KISZ tag
nak meg legyen az alap
szervezetben a munkája, 
legyen olyan KISZ megbí
zatása, amely képességei
nek legjobban megfelel, 
így nevelhetjük a KISZ 
tagokat önállóságra, társa
dalmi aktivitásra s így tu
dunk eleget tenni a veze
tőségválasztás felelőségtel
jes politikai feladatainak. 
A legfontosabb most az, 
hogy az alapszervezetek 
ennek tudatában kezdje
nek munkához a tagössze
írás és a választások sike
re érdekében.

Melles Zsuzsanna

Maradandó élményt nyújtott 
a Baranya megyei Ipari  Vásár

Nagy érdeklődés nyilvá
nult meg a látogatók ré
széről mint a nehézipar, 
mint a könnyűipar kiállí
tott termékei iránt. A Me
cseki Szénbánya Vállalat 
ötletesen és szemléltetően 
mutatta be termékei vi
lágpiaci és gazdasági je
lentőségét. Nagy tetszést 
arattak a kiállított cipő
ipari termékek, a világpi
acon is keresett Pécsi 
Kesztyűgyár termékei, va
lamint a textil-, selyem- 
és ruházati ipar készítmé
nyei.

A 100 éves Pécsi Porce
lángyár kiállított porcelán 
és fajansz készleteivel 
aratott tetszést és nagy si
kert.

A már vízparti vagy 
vikkend telekkel rendelke
zők körében élénk érdek
lődést váltott ki a Beton- 
és Vasbetonipari Művek 
Pécsi Gyárának és az Iba-

Szocialista és ezen belül ifjúsági brigádjaink az el
múlt hónap végén értékelték féléves munkájukat. If
júsági brigádjaink önértékelő lapjait a vállalati KISZ 
Bizottság felé kellett továbbítanunk. Ezek átvizsgálása 
után Eckert Péter elvtárstól kaptam egy kis bírála
tot az önértékelő lapok — finoman szólva — „tömör” 
stílusa miatt. Ez a néhány kritikai megjegyzés gon- 
dolkoztatott el tulajdonképpen arról, hogy vajon mi
lyen értékkel és milyen jellemző erővel bír egy ilyen 
papír, amelyre a brigádvezető néhány mondatban 
felrója a brigád éves, vagy féléves tevékenységének 
néhány főbb mozzanatát, munkájuk pozitív motívu
mait, ritkábban a negatívumokat is és a kollektíva 
minden ténykedésének, erőfeszítésének további érté
kelése ettől függ. Annál is inkább elgondolkoztatott 
ez a tény, mivel az említett „lakonikus” önértékelő 
lap a „Blatthy Ottó” földalatti villanyszerelő szocia
lista ifjúsági brigádé volt.
A továbbiakban megkí

sérlek számot adni arról, 
hogy miért inspiráltak 
ezek a gondolatok végülis 
cikkem megírására és mi
ért szeretném részleteseb
ben bemutatni ezt a bri
gádot. Egy szocialista bri
gád bemutatásakor elke
rülhetetlen némi számsze
rű adatközlés, tehát kezd
jük; a 28-30 fős brigád 
196ö-ben nyerte el először 
a megtisztelő szocialista cí
met. Az utóbbi 2 évben a 
gépészeti részlegen belüli 
munkaversenyeken általá
ban az 1-2. helyezés a bri
gádé volt. Természetesen a 
munkaversenyeknél nem
csak ez a mérvadó, de 
maradjunk egyelőre a hár
mas követelmény első ré
szénél.

Szocialista módon dol
gozni! Hangsúlyozni sze
retném, hogy eredményei
ket végső soron állandóan 
15-20 fő változó, cserélődő 
brigádtaggal érték el. 
Ilyen nehéz körülmények 
között is meg tudták ol
dani azt, hogy 1968-ban 
a bánya összes beruházás- 
jellegű villanyszerelési 
munkáját is elvégezték. 
Hogy csak egyet említsek 
a nagyobbak közül; pl. a 
keleti táró trafóházának 
szerelését. Mindezt az ál
landó üzemvitel ellátása 
mellett. Munkájuk színvo
nalára legjellemzőbb az 
a tény, amit Kerekes Ist
ván elvtárs, a brigád ve
zetője mintegy mellékesen 
jegyzett meg; hogy a leg
utóbbi KBF szemlén fel
adataik példás minőségű 
és szervezettségű ellátásá
ért dicséretben részesültek. 
E dicséret mellett a bri
gád büszke még néhány

fai MTSZ hétvégi házai, 
hát még ha a tetszetős 
külső mellett az árak is 
alacsonyabbak lettek vol
na. A gépkocsitulajdono
sok az utánfutó lakókocsit 
nézegették hasonló gondo
latokkal.

Sok lenne méltatni va- 
lamnenyi kiállító termékét, 
de ez nem is célom. Az 
ipari vásár elsődleges ren
deltetése az volt, hogy elő
segítse a kiállítók kereske
delmi kapcsolatainak bő
vítését. E célját, azt hi
szem, elérte. A vásár ide
je alatt megyei lapunk, a 
Dunántúli Napló tájékoz
tatást adott azokról a je
lentősebb üzletkötésekről, 
melyeket egyes vállalatok 
kötöttek egymással. A vá
sár látogatói örömmel ve
hették tudomásul azt a 
biztató ígéretet, hogy a 
még kereskedelemben nem 
kapható kiállított áruk az

olyan dokumentre, amelyet 
magam is láttam. Arról 
van ugyanis szó, hogy az 
idei évben együttműködési 
szerződést kötöttek a ter
melő körletekkel. Erről 
a már önmagában is újsze
rű és dicséretes kezdemé
nyezésről elmondhatjuk, 
nem maradt írott malaszt, 
hanem mindkét részről 
komoly gyakorlattá vált. 
A körletek minden hónap 
végén írásos véleményt 
adnak a brigád elmúlt ha
vi tevékenységéről. Ezek 
azok az említett ^doku
mentumok”. Nos, ha vala
ki egy kicsit is ismeri a 
„produktívok” és az „in- 
produktívok” között zajló 
állandó polémiát a munká
ról és a felelősségről, ak
kor az tudja azt is, hogy 
milyen minőségű és meny- 
nyiségű munkát takar az 
a tény, hogy ezeken a pa
pírokon csak az elismerés 
hangján szólnak a brigád 
tevékenységéről.

A fentieken — tehát a 
jó szervezettségen és a 
lelkiismeretes munkán kí
vül — van még egy ténye
ző amely nagymértékben 
hozzásegíti a brigádot 
eredményeinek eléréséhez 
és ez a szakmai ismeretek 
színvonalának állandó nö
vekedése. Persze, ez nem 
egy automatikus folyamat, 
hanem a második szem
pont: a „tanulni” követel
mény állandó és széleskö
rű teljesítésének következ
ménye.

Itt ismét talán számokat 
említhetnénk. 1968-ban 18 
fő végezte el az önálló 
villanyszerelő tanfolyamot. 
Jelenleg 4 fő tanul tech
nikumban. Ezt nevezhet
nénk kötelességnek is, ha

üzletekben rövidesen meg
jelennek.

Sajnos, voltak olyan ter
mékek is — mint pl. a 
Mohácsi Farostlemezgyár 
termékei — amelyek egye
lőre magánfogyasztásra 
nem vásárolhatók, de re
méljük, eljön az az idő is, 
amikor ezek a termékek is 
bárki által megvásárolha
tók lesznek.

Mindent összegezve üz
letkötésekben, élmények
ben, látnivalókban gazdag 
volt a 10 napos vásár, me
lyet a Baranya megyei 
vendéglátó Vállalat kitűnő 
étel és ital ellátással tett 
kellemessé, hangulatossá.

A vásár utolsó napján a 
Budapesti Ruhatervező 
Vállalat tartott divatbemu
tatót. Farkas Gabi és Ha- 
ki Tamás hangulatos mű
sorát Brachel Sigfrid kon
ferálta és ezzel a hangula
tos műsorral zárta be ka
puit az ipari vásár, mely
nek hangulata, ízléses ren
dezése maradandó élményt 
jelentett a vásár látogatói
ban.

Gy. J.

csupán ennyi lenne. A bri
gádnál már szinte törvény- 
szerű, hogy minden vonat
kozásban igyekeznek új
szerűt és pluszt adni.

Szakmai fejlődésükkel 
párhuzamosan komoly 
gondot fordítanak az esz
mei-, politikai fejlődésre 
is, így az említett 4 bri
gádtag kivételével, akik 
technikumba járnak, a bri
gád minden tagja részt- 
vesz valamilyen politikai 
oktatáson. Természetesen 
— mivel ifjúsági brigád
ról van szó — legnagyobb 
létszámmal a KISZ okta
tást látogatják. (1968-ban 
18, 1969-ben 16 fő jelent
kezett.)

Ennél a résznél, mint 
mozgalmi vezető, legszíve
sebben a brigád mozgalmi 
munkájával kezdem. A gé
pészeti KISZ vezetőségnek 
de még a csúcsvezetőség
nek is nagy segítséget je
lent az az aktivitás, aho
gyan a brigád tagjai a 
KISZ munkából kiveszik 
részüket. Nincs olyan ren
dezvény, ahol kisebb-na
gyobb létszámmal ne kép
viseltetnék magukat, nem 
beszélve arról, hogy rend
szerint a szervezésben 
vagy a rendezésben is 
résztvesznek. Talán itt em
líteném meg — hiszen a 
szervezésben is nagy segít
séget jelent — hogy az 
üzemi hangoshíradó összes 
szerelési munkáit ők vé
gezték társadalmi munká
ban. Azok a közös prog
ramok, amelyet a vezető
ség rendszeresen megter
vez, mind hozzájárulnak 
ahhoz, hogy egy jól össze
fogott baráti kollektíva 
alakult ki. Az évenként 
megrendezett közös kirán
dulások, a rendszeres 
hangverseny- és színház- 
látogatások, mind mara
dandó emléket jelentenek 
a brigád tagjai számára.

Ügy gondolom, a beve
zető néhány mondata men
test! attól, hogy különö
sebben magyarázkodnom 
kellene, nem a Blátthy 
Ottó brigád mennybemene
telét kívántam megszer
vezni. Lehet, hogy első lá
tásra úgy tűnik, túl sok 
jót írtam és túl sok pozi
tív jelzőt, de mentségemre 
szolgáljon, hogy amit le
írtam, az mind igaz. Ter
mészetesen vannak prob
lémáik, nehézségeik, ame
lyekkel munkájuk során 
meg kell küzdeniük. Van
nak hibák, amelyek aka
dályozzák munkájukat, de 
az az igyekezet és lelkiis
meretesség, amellyel a hi
bák leküzdésére töreked
nek, garantálja azt, hogy 
a brigád további tevékeny
ségéről is csak jót lehet 
majd elmondani. Szeret
ném kihangsúlyozni, hogy 
tisztában vagyok vele, 
nem ők az egyetlen bri
gád a vállalatnál, de még 
az üzemnél sem, amelyről 
csak az elismerés hang
ján szólhatunk, csupán 
egy brigád a sok közül, 
amely megérdemli azt, 
hogy bemutassák a válla
lat kollektívájának. Nem 
különleges eredményeikért, 
nem ritka emberi tulaj
donságaikért, hanem azért, 
mert törekvéseik, tevé
kenységük, őszinte igyeke
zet közös céljuk elérésére, 
a szocialista emberré vá
lásra.

Palásthy József
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Európa legjobb „békaemberei” között
1969. nyarán ez alkalommal 

Ausztriában került megrende
zésre a könnyűbúvárok Euró
pa Bajnoksága. Magyaror
szág színeit, vagyis a íéríi 
válogatottat egyetlen fő kép
viselte, kinek szűkebb hazá
ja Pécs, munkahelye az Érc
dúsító Üzem.

Sándor Tibi műszaki raj
zoló. Alig néz ki többnek 20 
évesnél, pedig éveinek száma 
28 és két gyermek apja. Tibi 
halkszavú fiatalember, ^pki 
hosszú évek óta rajongója, 
szerelmese ennek a különle
ges, hazánkban még nem 
nagy számban kultivált sport
ágnak.

'Mióta vesz részt európa baj
nokságokon?

— 1963 óta vagyok a magyar 
válogatott tagja, s ettől az 
évtől kezdődően minden euró
pa bajnokságon részt veszek. 
Kétszer jártam Csehszlovákiá
ban és Szovjetunióban, egy
szer az NDK-ban, Bulgáriában 
és most Ausztriában.

— Milyen élményekkel, ered- , 
ménnyel tért haza Európa 
legjobb könnyűbúvárainak 
versenyéről?

— Az osztrákok 14 nemzet, 
kb 80 versenyzőjét látták ven
dégül az Idei EB<i. Ez volt 
eddigi tapasztalataim szerint 
a legjobban megrendezett 
verseny is egyúttal. A többi
ek mellett megjelentek a své
dek, spanyolok, franciák, nyu
gatnémetek, lengyelek Is. Ré
gi versenyzőkkel, ismerősök
kel találkoztam, a szovjet, az 
NDK és csehszlovák váloga
tott tagjai közül. Mondhatom, 
nagyon jól éreztük magunkat 
a festői szépségű Pörschlach- 
ban, e 3-4 napban. Sajnos, 
csak a 9. helyezést sikerült 
elnyernem a tavalyi, Fekete
tengeren megrendezett EB 6. 
helyével szemben. Az idő
eredményeket tekintve és a tá
jolás pontosságát szemlélve 3. 
lehettem volna Pröschlachban, 
de egy kellemetlenül erős 
széllökés rossz irányba len
dítette a Jelzőbólyámat, így 
értékes pontokat vontak meg 
tőlem. Egyszóval peches vol
tam.

— Miből Is áll egy ilyen 
európai verseny?

- Három összetett számból. 
Az első: 40 méteres úszás víz 
alatt, közben levegővétel nél
kül, szemüvegben és uszony
ban. A második: 800 méteres 
viz alatti úszás készülékkel, 
kifeszitett kötél mellett, időre. 
A harmadik, egyben a leg
nagyobb koncentrációt és 
gyorsaságot igénylő szám: tá- 
jolasos úszás előre rögzített 
„M” alakú pályán, „vakon”, 
víz alatt. Ilyenkor úszás köz
ben a derékra rögzített és 
víz felett úszó labdaalakú bo
lya jelzi, hogy merre halad a 
versenyző.

— Kik végeztek az első há
rom helyen?

— Első lett egy osztrák 
sporttársam, aki a hazai pá
lya előnyeit élvezhette; máso
dik egy szovjet, harmadik 
egy olasz versenyző lett.

— Mi volt eddigi legnagyobb 
élmenye „bekae.nber”-mulijai 
tekintve?

— Két nagy élményem volt. 
Az eiso, amikor tavaly a 
Szovjetunióban 6-ik lettem az 
Etí-n, a második, hogy most 
Ausztriában találkoztam és 
beszelhettem az olasz Luigi 
Feriaroval. Ferraro kikisene- 
tezoje, feltalálója volt a köny- 
íijuouvar ieiszerelésben nei- 
kuioznetetlen sűrített levegős 
készülék szeleprendszeretek. 
A ma 65 éves, ae meg tavaly 
akiivan versenyző Ferraro 
megígérte, hogy ellátogat nla- 
gyarorszagra es kiváncsi: mi
éit jött nyen kévés verseny
ző ebből a különben rendkí
vül aktív sportországbol.
- Valóban, miért vett egye

dül reszt ezen az Európa ver
senyen?

— Hazánkban nincs komoly 
múltja meg a konnyubuvar- 
kouasnak. Még az MHSZ ve
zetői közül is sokan megkér
dezik, hogyan folyik le egy 
ilyen verseny. A közönség 
legteljebb a TV-böl ismeri a 
könnyűbúvár sportot. Elmond
hatom, hogy Magyarországon 
Pécs előkelő helyet foglal el 
e sportágban, annak ellenére, 
hogy edzési lehetőségeink 
rendkívül korlátozottak. Ed
dig a Balokányban edzettünk, 
este, amikor az úszó szak
osztály edzései befejeződtek 
már. Nemrégen fedeztük fel, 
hogy a Gyékényes! Kavicsbá
nya tava igen alkalmas terü
let a sportolásra. Szombat
vasárnaponként ide járunk le 
sporttársaimmal.
- Hogyan ismerik el a szor

galmat, a lelkesedést és az 
EB-n való helyezéseket?

— Tavaly elért helyezése
mért az MHSZ pénzjutalmat 
adott. 1969. év elejétől kezdve 
havi 300,— Ft élsportolói díjat 
utalt ki részemre az MHSZ. 
Ennél persze lényegesen na
gyobb anyagi támogatást kap
nak az élsportoló labdarúgók 
vagy atléták.

Mondhatom, hogy komoly 
elismerésben részesített az 
üzem, mert tavaly az EB-ről 
való hazaérkezésem után 1000 
Ft-os, s az idén 500,— Ft-os 
jutalmat kaptam az üzem ve
zetőjétől, persze ebbe beletar
tozik az is, gondolom, hogy 
az üzemben kifejtett mun-

Bányász Kupa
Szeptember havi mérkőzések:
II. forduló szept. 1. hétfő:

16 óra 1-es pálya:
Kút. Mélyf. — Kis. Kút.
17 óra I-es pálya:
IV-es üzem — EüU.
16 óra 2-es pálya:
Szolgáltató Üzem — II. üzem.
17 óra 2-es pálya:

Szabadnapos: Központ. i-es üzem — III-as üzem
III. forduló szept. 8. (hétfő)

16 óra 1-es pálya:
EDU — I-es üzem.
17 óra I-es pálya:
IV-es üzem — 111-as üzem.
16 óra 2-es pálya:
Szolgáltató Üzem — Központ.
17 óra 2-es pálya:

Szabadnapos Kutató-Mélyfúró, n-es üzem - Kis. Kút.
IV. forduló szept. 15. (hétfő)

16 óra 1-es pálya:
Kis. Kút. — Központ.
17 óra I-es pálya:
I- es üzem — Il-es üzem.
16 óra 2-es pálya:
III-as üzem — Szolgáltató.
17 óra 2-es pálya:

Szabadnapos: ÉDÜ. IV-es üzem — Kút. Mélyfúró.
V. forduló szept. 22. (hétfő)

16 óra 1-es pálya:
Kis. Kút. — I-es üzem.
17 óra I-es pálya:
Kút. Mélyfúró — Központ.
16 óra 2-es pálya:
Szolgáltató — IV-es üzem.
17 óra 2-es pálya:

Szabadnapos: Il-es üzem ÉDÜ — III-as üzem.
VI. forduló szept. 29. (hétfő)

16 óra 1-es pálya:
ÉDÜ - Kutató Mélyfúró.
17 óra I-es pálya:
II- es üzem — IV-es üzem.
16 óra 2-es pálya:
Kis. Kút. - Szolgáltató Üzem.
17 óra 2-es pálya:

Szabadnapos: I-es üzem. III-as üzem - Központ.

- Marinov -

kámmal meg vannak eléged
ve.

Sok sikert és még jobt 
eredményeket kívánunk Sán
dor Tibinek.

Pálos János

A repülőmodellezés egy ke
vésbé ismert kategóriája. Ne
vében hordozza jellegét: zárt 
térben repülő modellekre kell 
gondolnunk. Kialakulása
olyan állandóan tenni vágyó 
modellezőknek köszönhető, 
akik a téli, rossz időjárási kö
rülmények között sem hagy
ták abba kedvelt hobbyjukat, 
hanem szobába kényszerülve 
tovább dolgoztak.

Tornatermekben repítették 
modelljeiket, melyeket gumi
motor hajtott meg. Ezek a 
modellek 80-90 cm szárnyfesz- 
távolsággal, 1-5 dkg súllyal, 
1-2 percig tudtak a levegőben 
maradni. Az 1930-as évek óta 
a fejlődés ezen a területen is 
oly nagy lépteket diktált, 
hogy komoly eredményt csak 
az érhetett el, aki nemcsak 
„idényjelleggel”, művelte e 

i szép technikai sportot, hanem 
specializálódva Igyekezett a 
mindig nagyobb eredmények
elérésére.

Hogy is néz ki ma egy zárt
téri repüiőmodell, mekkora, 
mennyi a súlya és meddig 
tud a levegőben maradni?

A szárny hossza, fesztávol- 
sága 65 cm-nél nagyobb nem 
lehet. A modell törzsének 
hosszúsága 50-65 cm között 
váltakozik. A repülőképes, 
startkész modell súlya (gumi
motor nélkül) 0,5-0,7 gramm. 
Nem sajtóhibáról van szó! A 
megépített modell, melyhez 
általában ugyanilyen súlyú 
gumit használnak az 1-1,4 
grammot éri csak el, mely 
nem több egy gyógyszertab
letta súlyánál.

Joggal teszik fel gyakran a 
kételkedő kérdést: - Hogyan 
lehetséges ekkora méretben, 
ilyen súlyban statikailag 
megfelelő, aerodinamikai
szempontból repülőképes szer
kezetet csinálni? Miből lehet?

A modell teljes váza átla
gosan lxl mm méretű „balsa” 
fából készült lécecskékből 
áll. A törzse a papírnál is 
vékonyabbra (0,1 mm) csi
szolt, csőformára hajlított 
anyag. Építése során az al
katrészek súlyát olyan mér
leggel ellenőrzik, melynek al
só méréshatára 0,001 gramm. 
Maga az építés segéd eszközö
kön, sablonokon történik, az 
elkészült vázszerkezetet mik- 
rocellulóz hártyával borítják 
be, melynek vastagsága csak 
a fénytörés mértékéből követ
keztethető, nem több, mint 
egy ezred mm. Természetesen 
a súlya is elenyésző. A hár
tya, vastagságától függően a 
szivárvány minden színében 
pompázik. Ezért az összeál
lított modell igen szép lát
vánnyal jutalmazza türelmes 
építőjét. Talán a szappanbu
borék színpompájára emlékez
tet leginkább a levegőben re
pülő, a Blerlott első repülő
gépére emlékeztető kis gép, 
melynek merevítése a hajszál
nál is vékonyabb műanyag
szálakkal történik.

Az energiát az az egy szól 
gumi adja, melyet legalább 
2000 fordulatra húznak fel. A 
légcsavar lassú forgással vo
nóerővé alakítja át ezt az 
energiát, s a modell körözve 
megkezdi emelkedését. Repü

Lapzártakor .kezett:
Megérdemelten nyert

csapatunk
Pécsi Ércbányász — Dorogi 

Bányász 2:1 (1:0). Dorog,
1000 néző.

Az őszi forduló legnehezebb 
mérkőzését vívta csapatunk 
aug. 24-én Dorogon. A Pápa 
elleni mérkőzésen mutatott já
ték alapján a szurkolók nagy 
része vereségre számított, Do
rogon azonban magára talált 
csapatunk és jó játékával ki
vívta a dorogi vezetők, játé
kosok és a közönség elisme
rését. Csapatunk szép győzel
mével a táblázat élére került. 
Reméljük a következő mér
kőzéseken ismét sikerrel fog 
szerepelni csapatunk — bár 
még sok csatát kell megvívni 
és még nagyon korai erről 
beszélni - de reméljük, hogy 
a bajnokságban csapatunk 
megtartja első helyét. A vég
ső sikerhez azonban nélkülöz
hetetlen, hogy a hazai mérkő
zéseken a szurkolók erőseb
ben buzdítsák a csapatot, 
mint eddig. — M —

lése láttán önkéntelenül is 
úgy tűnik, hogy lassított fel
vételt látunk, mert a légcsa
var másodpercenként fél for
dulatot, a modell ugyanez 
idő alatt csupán 0,5 métert 
tesz meg. Ezek a modellek 
csak tökéletesen nyugodt le
vegőjű termekben tudnak re
pülni. A szabadban a legki
sebb légáramlás is tönkreten
né őket.

A eél: minél tovább a le
vegőben maradni, minél töb
bet repülni.

A modellek megépítése nagy 
technológiai - mig a szép 
eredmény elérése igen komoly 
elméleti felkészültséget igé
nyel. Ennek köszönhető, hogy 
a többi modellező kategória 
között, ez is a minősített 
sportok közé tartozik. Első 
osztályú itt az a versenyző 
lehet, akinek modellje 30 m 
magas teremben 25 percig a 
levegőben marad.

Az Ércbánya Modellező Club 
tagjai közül Szieberth János 
és Buzády György képviseli 
a „zárttérizők” táborát. Buzá
dy 1966. óta tagja az országos 
6 tagú válogatott keretnek. 
1968-ban a válogató versenyek 
során a 15 m magas terem 
kategóriában ma is érvényes 
nemzeti rekordot állított fel. 
Modellje 21 perc 02 másodper
cig volt a levegőben. A ver
senysorozat után, 1968. ok
tóberben a Rómában megren
dezett világbajnokságon tagja 
volt az 5. helyezett háromta
gú magyar csapatnak.

Ez évben rendezték meg 
Romániában, egy sóbánya el
hagyott, földalatti, 100 m ma
gas termében a „Slanyc” ku
pát. A magyar válogatott az
1968. évi világbajnok csehszlo
vák csapat elől hazahozta a 
kupát. Buzády modellje ezen 
a versenyen 25 perc 22 má
sodpercet repült.

1969. májusban az országos 
bajnokságon 27 perc 48 má
sodperces idővel Buzády a 2„ 
míg Szieberth az igen erős 
mezőnyben a nagyon szép 8. 
helyen végzett.

Az augusztus 1-4. közt nem
rég lebonyolított Hajdú Kupa 
nemzetközi verseny öt ország 
részvételével került megrende
zésre, ahol a világbajnok 
csehszlovák együttes is rajt
hoz állt. Buzády itt 28 perc 
11 másodperces, eddigi legjobb 
eredményével a nemzetközi 
mezőnyben az igen előkelő 5. 
helyet szerezte meg, s így 
ez évi eredményeivel biztosí
totta helyét az 1970-es világ- 
bajnokságon résztvevő magyar 
csapatban.

Az utánpótlás érdekében 
most azon fáradoznak, hogy 
megfelelő szakirodalommal az 
egész ország fiatal modellező
gárdájának segítségére lehes
senek.

Nagyon reméljük, hogy te
vékenységükkel továbbra is 
a nevelést, a technikai és el
méleti fejlődést fogják szol
gálni, s nem utolsó sorban 
ezután is szép eredményekkel 
öregbítik az Ércbányász Mo
dellező Club, városunk és or
szágunk hírnevét.

Mohai István 
Modellező Club titkár

Bányásznapi
program

SZEPTEMBER 4. Megemlékező üzemi ünnepségek.
A vállalat fúvószenekara köszönti a bányaüzemek 

le- és kiszálló bányászait, valamint az ÉDÜ és Szol
gáltató Üzem dolgozóit.

SZEPTEMBER 5. 19 óra: A Pécsi Nemzeti Színház 
művészei műsorral köszöntik a munkásszálló lakóit.

SZEPTEMBER 6. 16 óra: Ércbányász II. — Volán 
II. tart. bajnoki labdarúgó mérkőzés.

16 órai kezdettel az Ércbányász sporttelep kézilab
dapályáján a négy bányaüzem közötti kispályás lab
darúgó mérkőzések.

17 óra: A Ságvári Művelődési Ház „Derkovics” kép
zőművész köre bányásznapi ünnepi kiállításának meg
nyitása.

19 óra: Bányász ünnepség a Csertető-i emlékműnél 
(Gyülekezés 18,30 órakor a fehérhegyi autóbusz vég
állomásnál.)

SZEPTEMBER 7. A vállalat fúvószenekara zenés 
ébresztőt ad a kővágószőlősi, újmecsekaljai és Jókai 
Mór utcai lakótelepen lakó családoknak.

10 óra: Ércbányász — Simontornya NB Il-es kézi
labda mérkőzés.

15—18 óra: Gyermekrajz verseny a Ságvári Park
ban. Részt vehet minden 7-14 éves gyermek. Jelent
kezés a versenyre a helyszínen. Téma: A bányász 
élete, harca, munkája. Értékelés 18 órakor a Ságvári 
Művelődési Ház 4-es termében.

17—24 óra: Családi est a Ságvári Művelődési Ház 
nagytermében. Belépés díjtalan.

A kultúrális és sportrendezvényekre szeretettel vár
juk vállalatunk dolgozóit, családtagjait.

BÁNYÁSZNAPI RENDEZÖBIZOTTSÁG

HÍREK, KÖZLEMÉNYEK
A vállalati MSZBT szer

vezésében lefolytatott szer
vezési kampányban dolgo
zóink körében 112 fő ren
delte meg előfizetőként a 
Szovjetunió című folyóira
tot. A korábbi 100 fő pél
dányonkénti vásárlókkal 
együtt így 212 vállalati 
dolgozóhoz jut el a szov
jet emberek életével, tech
nikai, tudományos ered
ményekkel és sportesemé
nyekkel foglalkozó népsze
rű havilap.

A III-as üzemben folya
matosan foglalkoznak az 
ÉRCBÁNYÁSZ lap előfize
tőinek szervezésével. Au
gusztus hónapban érték el 
az 500-as számot.

Szeptemberi sportműsor
Szeptembert nyugodtan a 

sport hónapjának Is lehetne 
nevezni, mert ebben a hó
napban minden sportág po
rondra lép és harcol a baj
noki pontokért. Asztalitenisz 
NB I-es csapatunk Budapes
ten kezd 6-án a Ganz-MA- 
VAG; 7-én a Bp. Spartacus 
csapataival mérkőzik, 19-én a

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati 
Vállalat dolgozóinak lapja. 

Felelős szerkesztő: 
Tóth Béla 

Szerkesztő:
Ragoncsa János 

Szerkesztőség:
Telefon: 18-27. Vállalati: 7-135. 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33 

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiknál.

Előfizetési díj egy évre 9,60 Ft. 
MEGJELENIK MINDEN HŰ 

UTOLSÓ NAPJÁN.

MÉV Nyomda 
F. v.: Hangos Lajos

Következő munkaérte
kezletünket szeptember 9- 
én (kedden) 15 órai kez
dettel tartjuk a PB. helyi
ségében.

A moszkvai rádió ma
gyar nyelvű adása, a ma
gyar és szovjet bányász
nap időszakában — au
gusztus második, szeptem
ber első fele — többek 
között olyan kérdésekkel 
is foglalkozik, amelyeket 
vállalatunk dolgozói küld
tek meg a szerkesztőség
nek.

Adások időpontja: 18,00 
—18,30 és 21,30—22 óra. 
Hullámsávok; 19, 25, 31,
194 m. és 25, 31, 49, 194 
méter.

MAFC csapatával szintén Bu
dapesten, majd 28-án a Mű
szaki klubban a Miskolc csa
patát fogadják. Kézilabda csa
patunk nagyon szerencsétle
nül kezdte az őszi idényt, 
így igen sorsdöntő mérkőzé
seket vív 7-én hazai pályán 
a Simontornyával, 14-én Za
laegerszegen, 21-én Baján és 
28-án a bajnokságra törő Ta
tai Volán csapatát fogadják. 
Labdarúgóink nagy harcot 
vívnak a bajnokság megnye
réséért, de ennyire nyílt még 
egyik évben sem volt a baj
nokság sorsa, így minden bi
zonnyal nagy küzdelemre van 
kilátás; 6-án (szombaton) Ka
posvárott a Táncsics csapatá
val mérik össze erejüket, 14- 
én 10,30-kor a Nagykanizsai 
Bányászt fogadják, 21-én Ta
polcára utaznak a Bauxithoz, 
28-án helyi rangadó lesz a ki
esőjelölt PVSK-val. Sakk csa
patunk az NB II. megnyeré
sére készül, szeptemberben 
(28-án) egy bajnoki mérkőzé
sük lesz Budapesten a Ganz- 
MAVAG csapatával, de min
den pontra szükségük van az 
első hely megszerzéséhez. 
Cszóink szeptemberben már 
túllesznek a nagy versenye
ken, a többi szakosztályunk a 
megyei bajnokságban szere
pel.


